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Z iua
femeii

Statornicită la 8 martie, ziua fe
meii se sărbătoreşte solemn, pe toate 
meridianele globului, asemeni unei 
tradiţii străvechi. E un semn de 
cinstire adus femeii, adus mamei şi 
soţiei, adus învăţătoarei şi iubitei 
Această cinstire înseamnă — aşa 
cum a însemnat dintotdeauna pentru 
spiritele luminate ale umanităţii — 
lauda maternităţii şi elogiul iubirii 
conjugale, preţuirea devotamentului 
învăţătoarei şi slava mîinilor de aur 
ale femeii muncitoare. Cinstirea fe
meii a dat sufletului omenesc nebă
nuită înălţare, vieţii diurne lumină 
şi înţelegere.

Dar istoria omenirii reţine nu nu
mai chipul muiat în duioşie şi în 
tandreţe al femeii mame, soţii sau 
iubite. în conştiinţa umanităţii s-a 
fixat spre lauda posterităţii, la fel 
de adine, chipul femeii luptătoare, 
conturat într-o linie bărbătească, în 
stare de jertfa de sine întru împli
nirea idealurilor de dreptate şî in
dependenţă socială şi naţională. Ri
dicată cu arma în mînă în pădu
rile Vietnamului, activînd în pri
mele rînduri ale luptei pentru 
triumful ideilor progresului, pentru 
izbînda cauzei păcii şi socialismului, 
femeia şi-a cîştigat dreptul la o 
nouă înnobilare.

In istoria poporului nostru sínt 
numeroase actele de înalt patrio
tism, de dăruire deplină luptelor în
delungi pentru apărarea pămîntului 
strămoşesc. Lor li se adaugă azi 
imaginea plină de dinamism a fe
rnen devenită tovarăş de muncă, to
varăş de gînduri sub soarele luminos 
al socialismului.

Toate aceste calităţi sporesc şi 
mai mult temeiul cinstiri? ternei? 
amplifică nemăsurat rezonanţa oma
giului cuvenit ei. E un ómagiu care 
exprimă răscumpărarea deplină a 
demnităţii cîndva răpite, încrederea 
şi preţuirea calităţilor care-şi găsesc 
astăzi cîrnp vast de afirmare.

Omagiul adus cu prilejul sărbă
toririi zilei internaţionale a femeii 
nu e o simplă îndatorire, ci expre
sia vie a simţămintelor trăite şi 
spuse în cele mai calde cuvinte care 
pot tălmăci preţuirea şi dragostea, 
încrederea şi stima faţă de aceea 
alături de care păşim, mereu alături 
în viaţă.

E un omagiu pe care-l aducem — 
cum ar zice Arghezi — „îngenun- 
chiaţi ca la un altar“

ION ITU

Autogara din Sibiu 
în pană de benzină...

„C ăprioara ’
Ieri s-a redeschis, complet re
novat, magazinul de încălţămin
te „Căprioara“ din Piaţa Re
publicii în urma lucrărilor de 
modernizare spaţiul magazinului 
a fost extins şi dotat cu mo

bilier modern.

„PRIMĂVARA“ de SIMION FLOREA

Două inscripţii 
pe Turnul Sfatului

Străvechiul turn al Sfatului, care 
leaga Piaţa Republicii de Piaţa 
6 Martie din Sibiu, şi-a dezvă
luit, cu ocazia lucrărilor de reno
vare, două inscripţii ce se referă 
la date importante privind înde
lungata sa existenţă.

Pe partea stingă a tunelului, 
care face intrarea în Piaţa 6 Mar
tie, o mică inscripţie în limba 
latină ne face cunoscut că „Acest 
turn a fost ridicat, din avuţia 
comuna a acestui oraş în anul 
1586, 25 aprilie“

O alta, aflată deasupra intrării 
în turn, ne atestă că „Acest turn 
a fost terminat în întregime la 
23 august 1588“. Cele două in
scripţii confirmă presupunerea 
muzeografilor sibieni cu privire la 
vechimea acestui turn.

Investiţii pentru 
utilaje agricole

Desfăşurarea normală a activi
tăţii de producţie în cooperativele 
agricole este condiţionat v în bună 
măsură şi de mijloacele de tran
sport. Iată de ce şi în acest an 
unităţile cooperatiste din judeţ 
şi-au prevăzut investiţii în valoare 
de 5 milioane lei pentru cuţipărări 
de tractoare, remorci, autocamioa
ne, maşini şi utilaje agricole.

Cooperativele agricole din Mier
curea, Biertan, Şura Mică,‘ Cris
tian urmează să-şi cumpere trac
toare şi remorci, iar cele din 
Ighişul Vechi, Mihăileni, Apoídul 
de Sus, Alma, autocamioane.

De vorbă cu Virgil Tălmăceanu, 
şeful autogării Sibiu.

— Locuitorii comunei Jina şi-au 
exprimat mulţumirea că, în urma 
semnalului critic lansat de ziarul 
nostru, autobuzul ajunge pînă la 
ei. Pentru că aţi rezolvat prompt 
această cerere a cetăţenilor meritul 
vă aparţine, dar ce facem cu sesi
zările care continuă să sosească ?

— între călători şi întreprinde
rea noastră e foarte necesară o le
gătură. Sesizările scrise sau verbale 
ne semnalează anumite neajunsuri, 
unde noi intervenim deseori cu 
multă întîrziere.

Un grup de locuitori din Apóidul 
de Sus, de exemplu, propune ca au
tobuzul din Gusu să plece mai de
vreme dimineaţa pentru a ajunge 
la 6,30 în Sibiu. Ce se poate face ?

— între orele 7 şi 8 prin Miercu
rea şi la Apóidul de Sus trec spre 
Sibiu patru autobuze. Mai mult,

noi nu avem deocamdată abonaţi 
la Apóidul de Sus şi la Miercurea.

S-ar putea ca pe parcurs, dacă 
se constată că un mare număr de 
muncitori ori funcţionari din co
munele amintite trebuie să facă 
naveta la întreprinderile sibiene, 
nu-i imposibil să punem o cursă 
pentru navetişti.

— în parcul inventar aveţi 75 
de autobuze. Sínt folosite acestea 
judicios, la capacitatea lor maximă? 
Pun această întrebare pentru că de 
fiecare dată vă plîngeţi de lipsa 
maşinilor.

— Iată o problemă pe care vo
iam s-o pun în discuţie chiar dacă 
nu eram întrebat. Părerea mea este 
că s-ar putea îmbunătăţi cu mult 
transportul în comun dacă s-ar re
vizui într-un fel ora la care începe 
primul schimb în întreprinderi. Ia-

D. GEMENEL
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Manifestări consacrate 
sflei de 8 Martie
Ieri, in mai multe săli din Sibiu şi alte localităţi din judeţul 

nostru, au fost organizate adunări cu femeile cărora li s-a vor
bit despre însemnătatea zilei de 8 Martie, despre succesele ob
ţinute de femeile din ţara noastră în înfăptuirea politicii parti
dului, la care ele şi-au adus şi-şi aduc o însemnată contribuţie. 
Expunerile au fost urmate de programe artistice, susţinute de 
formaţiile de amatori din întreprinderi, instituţii sau ale cămi
nelor culturale.

Asemenea adunări au avut loc, cu o largă participare a fe
meilor în sălile: clubului „7 Noiembrie", unde a vorbit tovarăşa 
Doina Măgeanu, iar programul a fost susţinut de formaţii ar
tistice de ia „7 Noiembrie“ şi „Libertatea"; clubului „Firul roşu" 
Tălmaci, unde a vorbit tovarăşa Doina Duşciuc.

Tot ieri, în sala „Tineretului" din Sibiu, a avut loc o seară 
de poezie pe tema „Omagiu adus femeii". Au fost recitate po
ezii ale poeţilor : Mihail Eminescu, George Coşbuc, Maria Banuş, 
Otília Cazimir şi alţii, după care orchestra de muzică uşoară a 
clubului „Independenţa" a delectat asistenţa.

Astăzi, tot cu acest prilej, vor fi organizate adunări cu femeile 
la casele de cultură ale municipiilor Sibiu şi Mediaş, ale ora
şelor Dumbrăveni, Cisnâdie şi Agnita, la clubul din Copşa Mică, 

.c° r!line|e culturale din Bazna şi Ocna Sibiului şi în alte lo
calităţi. Asemenea manifestări vor mai avea loc, duminică 10 
martie a.c., la căminele culturale din judeţul nostru.

în pagina a lll-a:
Itin erar sp eo lo g ic

Pentru învăţătoarea Maria Frîncu 
din Sibiu, educarea copiilor consti
tuie o pasiune care-i aduce an de an 

multiple satisfacţii.
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Aspiraţia către un 
învătămînt de calitate

Sînteţi la curent cu noutăţile 
ş t iin ţ if ic e  din domeniul dvs. 
de a c t iv ita te ?

„Folosirea cu maximum de randa
ment a noilor instalaţii şi maşini cu 
care sínt dotate întreprinderile, per
fecţionarea procedeelor tehnologice 
moderne, folosirea noilor surse de 
energie, impun un înalt nivel de pre
gătire a forţei de muncă din indus
trie, o temeinică pregătire de specia
litate a tuturor cadrelor care lucrează 
în economie“.

Gu aceste cuvinte tovarăşul Nicolae 
Ceauşescu, în Raportul prezentat la 
Conferinţa Naţională a Partidului 
Comunist Român, definea o necesitate 
a dezvoltării impetuoase a vieţii eco
nomice din România socialistă: capa
citatea de a stăpîni mijloacele de pro
ducţie mereu mai perfecţionate.

Pe această cale se realizează o îm
bogăţire a conţinutului intelectual al 
muncii, impusă de cerinţele activi
tăţii productive, la diferitele ei nivele 
de tehnicitate. Pentru a se putea in
tegra în mod util în procesul de 
creare a valorilor materiale ale socie
tăţii, lucrătorul modern trebuie să fie 
mereu înarmat cu calificarea tehnico- 
profesională. prin care să se poata 
realiza în calitatea sa socială de pro-

In g în eri d e  la  E lastic , U zina  
m e c a n ic ă  ş i fa b r ic a  13 D e
c e m b r ie  ră sp u n d  în tre b ă r i
lo r  r e d a c ţ ie i

Folii de polietilenă pen
tru protejarea legumelor

între sectoarele de activitate din 
agricultură. legumicultura tinde să 
ocupe un loc din ce în ce mai im
portant, dat fiind cerinţele tot mai 
mari de legume, atît în consumul 
intern cit şi pentru export.

Pentru a veni în sprijinul condu
cerilor cooperativelor agricole de 
producţie din judeţul Sibiu, Uniu
nea judeţeană C.A.P. şi Direcţia agri
colă judeţeană au iniţiat la C.A.P. 
Laslea un valoros schimb de expe
rienţă cu inginerii agronomi din u- 
nităţile care au sector legumicol 
dezvoltat.

Obiectul acestei forme de actua
lizare a cunoştinţelor specialiştilor 
agricoli l-a constituit cultivarea le
gumelor timpurii protejate sub adă
posturi din folii de polietilenă.

Desfăşurarea schimbului de expe
rienţă a cuprins o expunere de re
ferate realizate de specialiştii care 
au obţinut bune rezultate în acest 
domeniu.

Cu ocazia vizitei efectuate de par
ticipanţi (ingineri agronomi, briga
dieri legumicultori, preşedinţi de 
C.A.P.) în sectorul legumicol al 
C.A.P. Laslea, inginerul Gheorghe 
Dobrescu, de la această unitate, a 
arătat, că în anul 1967, de exem
plu, de pe o suprafaţă de 8 ari, cui 
tivată cu roşii, s-a obţinut o pro
ducţie de 4.040 kg, valorificată cu 
16.160 lei. Dacă se scad investiţiile 
efectuate pentru această producţie 
(13 407 lei), rezultă că la 1 ha roşii 
cultivate în aceste condiţii, se obţi
ne anual un venit net de peste 
34.400 lei.

Cooperativele agricole de produc
ţie din judeţul nostru şi-au înscris 
în planurile lor anuale de producţie 
pe 1968 cultivarea legumelor tim
purii sub adăposturi din folii de 
polietilenă tip solar, după modelul 
celor de la C.A.P. Laslea, pe o su
prafaţă de 4 ha, iar sub adăposturi 
de tip tunel — alte 4 ha.

în vederea realizării acestor sar
cini, unităţile trebuie să treacă ime
diat la fasonarea materialului lem
nos şi construirea solarelor, să ur
genteze semănatul în răsadniţe a le
gumelor (tomate, varză, vinete), cu- 
noscînd că repicarea în solare tre
buie să fie făcută în perioada 1—10 
aprilie. Pînă la această dată, solul 
destinat culturii legumelor timpurii 
în aceste condiţii trebuie fertilizat 
cu 80 tone gunoi de grajd în ames
tec cu 1 400 kg îngrăşăminte chi
mice (400 kg azotat de amoniu, 
800 kg superfosfat şi 200 kg sare 
potasică) la hectar, şi tratat cu 
30 kg Duplitox şi 30 kg Aldrin la 
hectar, pentru combaterea dăună- 
torilor. Montarea panourilor trebuie 
făcută cu zece zile înainte de plan

ing. Laţea DUMITRU

(Continuare în pag. a Il-a)

ducător. De aceea fie *1 muncitor, 
tehnician sau inginer — lucrătorul 
modern trebuie să-şi conceapă perfec
ţionarea profesională ca un proces 
continuu în care să îmbine asimilarea 
noilor cunoştinţe de specialitate eu 
aplicarea lor creatoare.

Dar cum realizează acest lucru spe
cialiştii întreprinderilor sibiene?

Din discuţiile purtate cu mai mulţi 
ingineri ai industriei sibiene, a reieşit 
că există o serioasă preocupare pen
tru asigurarea posibilităţilor de do
cumentare. în general, cabinetele teh
nice sínt bine concepute, dispun de 
biblioteci specializate, care au un bo
gat material informativ la zi. Au 
încheiate contracte cu C.L.D.C.-ul 
pentru aprovizionarea cu cărţi în 
profilul întreprinderii; au abonamente 
ia reviste din ţară şi străinătate.

Volumele de ‘Comunicări ale insti
tutelor de cercetări din ramura res
pectivă constituie o altă sursă de in
formare.

Trebuie să subliniem şi faptul că, 
în afara documentării organizate, 
multe cadre inginereşti, cu o con
ştiinţă profesională ridicată, îşi for
mează biblioteci documentare perso
nale. Ca o remarcă,. în acest sens, 
reproducem spusele inginerului şef 
al fabricii „13 Decembrie“, loan Al- 
botă: „Majoritatea cărţilor din biblio
teca mea sínt de specialitate Am în
ceput să le procur încă din anii stu
denţiei.

Mi se par, de asemenea, foarte utile 
- ne spune dînsul în continuare — 

cursurile de perfecţionare organizate 
de minister, consfătuirile pe ramură, 
ca şi consultaţiile organizate de Co 
mitetul municipal de partid, la care 
iu fost invitaţi sa ţină expuneri cer
cetători din reţeaua institutelor Aca
demiei“.

Asemenea preocupări de documen 
tare se răsfrîng în mod pozitiv asu
pra organizării ştiinţifice a produc
ţiei. La Uzina mecanică, spre exem
plu, introducerea tehnologiei de grúp — 
fapt nou faţă de întreprinderile simi
lare — avantajează seriile mici şi

unicatele, îs sensul creşterii produc
tivităţii muncii.

ISzina „Elastic" are un specific 
aparte. Aici, producţia creşte de la 
an la an, cu c«l puţin 25 la sută. 
Iată de ce colectivul de ingineri al 
uzinei a urmărit, întotdeauna, să in
troducă în procesul tehnologic maşi
nile cele mai perfecţionate.

Cele relatate mai sus nu sínt scu
tite, din păcate, de reversul lor — 
efect determinat de mai multe cauze, 
despre care vrem să vorbim în cele 
ce urmează.

După cum aflăm de la inginerii 
Dumitru Hurdu şi Ştefan Cojocarii, 
la Uzina mecanică, documentarea teh
nică se resimte de pe urma lipsei 
unui documentarist, fapt neglijat pen
tru „alte treburi mai serioase“. Foar
te puţin s-a făcut aici, comparativ

®u întreprinderile similare şi în ceea 
es priveşte vizitele de documentare, 
în ţară şi în străinătate.

Ea uzina „Elastic“, problema docu
mentaristului este aceeaşi: nu există. 
„Am încercat să angajăm şi traducă
tori — ne-au spus inginerii Culică 
Enăchescu şi Gheorghe Ardeleanu. 
Dar pentru salariul pe care-l putem 
oferi nu le prea convine să se anga
jeze".

„Cred că ar fi mai bine să tradu
cem noi singuri — a replicat colegul 
lor, inginerul loan Droc. Eu mai bine 
mă descurc singur, parcă înţeleg, ast
fel mai uşor... In , oraş însă, n-ar 
strica să existe un oficiu de tradu
cători la care întreprinderile sibiene 
să facă apel, pentru a nu mai pierde 
atita timp cu deplasările 'la Bucu
reşti pentru asemenea lucru.

Nu este mai puţin adevărat că 
necazurile pe care le-am semnalat se 
datoresc şi unor factori externi. Ne 
referim, aici, la relaţiile pe linie de 
informaţie, care există între forurile 
superioare şi întreprinderile din Si
biu. Ni s-a semnalat că prospectele 
şi publicaţiile tehnice din străinătate 
ajung greu în întreprinderi. Cauza 
acestui fapt este, după părerea specia
liştilor — de la Uzina mecanică şi 
de la alte unităţi industriale — ne-
ALEXANDRU RADU POPESCU 
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S u g e s t i i
p en tru
răspîn-

d ir e a
c u l t u r i i

Mărturiile de cultură ale Sibiului 
(chiar dacă n-am cita decit Muzeul 
Brukenthal ori biblioteca „Astra") 
atestă vechimea preocupărilor intelec
tuale din acest vechi şi pitoresc oraş 
ardelenesc. Ele se găsesc pretutindeni, 
chiar şi pe zidurile caselor, în inte
riorul catedralelor şi structura urba
nistică a unor străzi, în tradiţiile 
citadine.

Deasupra lor, cu certitudine, se 
suprapun elemente de cultură nouă, 
mai dinamică chiar şi numai pentru 
faptul că se edifică acum in zilele 
noastre, sub ochii noştri. Se elabo
rează spectacole de teatru, se deschid 
expoziţii, au loc concerte, există şi 
o anume activitate de cercetare ştiin
ţifică prin efortul de interes şi pa
siune al unui mănunchi de intelec
tuali. N-am pomenit decit de un a- 
nutne procent din cantitatea de cul
tură care se face în perimetrul ju
deţului Sibiu. Nu m-am referit pînă 
acum, de pildă, la anonimul artist 
popular şi la creaţiile lui.

Şi totuşi, mi se pare, cultura e 
prea puţin prezentă în viaţa de toate 
zilele a oraşului. Nu mă solicită in . 
destulă măsură, şi n-o găsesc acolo 
unde i s-ar cuveni semnalată pre
zenţa.

Nu ştiu dacă e suficient ca pe 
zidul. afumat de secole, o tăbliţă să 
anunţe că muzeul se poate vizita în
tre orele cutare şi cutare. Sau că 
biblioteca e deschisă dimineaţa. E 
prea puţin un spectacol sau doua, 
de teatru, pe săptămînă. Trec zilele 
una după alta, fără ca actul de cul
tură să se consume în faţa opiniei 
publice pe măsura interesului ei.

Veţi spune: chiar dacă observaţiile 
dúmitale sínt pertinente, ce putem 
face ? Sibiul nu are posibilităţile 
unei mari metropole în care, intr- 
adevăr, solicitarea e uneori sufo
cantă, obositoare. Nu poţi cere unui 
oraş ca Sibiul să aibă o densitate de 
manifestări culturale, să zicem, ca 
a Stockholmului ori a Florenţei.

E adevărat. Dar se face tot ce tre
buie pentru o eficientă valorificare a 
potenţialului cultural local? Mi se 
pare că nu. Şi mi se pare că intere
sanţii oameni de cultură ai oraşului 
stau mai mult decit trebuie în bi
rourile lor. Că, uneori, aşteaptă prea 
mult ca oamenii să vie singuri în 
faţa operei de artă ori a manuscri
sului rar şi nu le ies şi ei în întîm- 
pinare.

Nu vreau să reamintesc aici, im- 
■ iantele tradiţii ardelene de c ul

turalizare, să pomenesc de acei băr-'~ 
baţi inimoşi care, pe vremuri stră
bateau satele cu desaga plină cu 
cărţi. Desigur, momentul istoric este 
altul, obiectivele şi mijloacele noas
tre, altele. Dar ce rămîne comun şi 
unei epoci şi alteia ? Ce nu se 
schimbă ? Aş spune, ardenţa misi
unii de intelectual, pasiunea de a 
răspîndi cultura în masele de tirgo- 
veţi şi ţărani.

Acum, avem la îndemînă ce nu 
visau înaintaţii: magnetofonul, apa
ratul de filmat fi de proiecţie, auto
mobilul. Mi s-ar părea extrem de 
utile şi, în acelaşi timp, spectaculoase 
ca gen de manifestare, conferinţele 
publice în săli de şcoală ori în li
brării, cu proiecţii, în care să fie 
prezentate cele mai semnificative piese 
ale bibliotecii „Astra". De ce im s-ar 
putea transporta într-o sală din oraş, 
un tablou celebru, la prezentarea că
ruia să fie făcute invitaţii personale 
după cel mai elementar şi civilizat 
protocol. Tovarăşul X  — să spunem 
— maistru la uzina „Independenţa", 
este invitat cu soţia, la Muzeul Bru
kenthal (ori într-o sală publică) pen
tru a lua parte la discuţia despre 
celebrul tablou „Ecce Homo“ a lui 
Tiziano. Mi-aşi imagina, de asemeni, 
concerte înregistrate pe magnetofon, 
şi însoţite cu explicaţii de speciali
tate. Poate chiar, în anume condiţii, 
şi spectacole sunet şi lumină, menite 
să evoce momente deosebite din is
toria oraşului.

Rezultatele unei activităţi culturale 
vii, dinamice, sínt incalculabile. Idei 
se pot găsi nenumărate. Am dat nu
mai citeva sugestii. Sínt convins că 
aproape nu ar fi săptămînă în care 
locuitorii oraşului Sibiu să nu fie 
interesaţi şi solicitaţi de un eveni
ment cultural. Asta presupune insă 
mai puţină vreme în faţa formula
relor şi statisticilor şi o valorificare 
mai promptă a activităţii ştiinţifice 
intelectuale.

Cu cît mai dese sínt manifestările 
de cultură, cu atît bunurile culturale 
şi ştiinţifice pătrund mai adine în 
conştiinţa opiniei publice, cu atît 
creşte gradul de sensibilitate şi civi
lizaţie. Sibiul e dator marilor sale 
tradiţii, rolului pe care l-a jucat in 
cultura Transilvaniei.

C. N. C.

Ana Ursa, muncitoare, Adelaida Frăţilă, medic pediatru şi Elena Albulescu, elevă, printre primele în munca lor 
Foto: FR. NUSS
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Produse 
peste plan

Pe primele două luni ale acestui 
an, colectivul Uzinelor textile Cis- 
nădie a realizat importante depă
şiri la producţia globală a celor 
două grupe mari de produsei ţesă
turi tip lînă şi filatură cardată. 
Depăşirile r-înt concretizate în 240 
metri pătraţi covor pluşat, 1 100 
metri pătraţi covor Moldova, 3 600 
metri pătraţi stofe şi peste 10 000 kg 
de fire lînă cardată.

După două luni de activitate, co
lectivul Fabricii de produse zaha
roase din Sibiu a obţinut rezultate 
frumoase în realizarea sarcinilor de 
plan. Producţia exprimată în uni
tăţi naturale a fost realizată în pro
porţie de 102,6 la sută, ceea ce re
prezintă o cantitate de bomboane 
peste plan de 6 tone.

FOLII DE 
P O LIE 
TILENĂ

(Urmare din pag. f)

tare. în care timp în adăposturi nu 
se face nici o aerisire.

Repicarea se va face în funcţie 
de specie şi soi, conform cerinţelor 
fiziologice ale plantelor şi în func
ţie de pregătirea terenului. Lucrările 
de îngrijire a culturilor se vor exe
cuta după agrotehnica legumiculturii 
obişnuite.

Ceea ce prezintă o importanţă 
deosebită este menţinerea unei tem
peraturi constante de 28°C sub 
adăpost, lucru care se realizează 
printr-o aerisire corespunzătoare, în 
funcţie de condiţiile meteorologice 
externe solarului, între orele 10 
şi 16.

Lucrărilor în verde (copilitul şi 
cîrnitul) trebuie să li se acorde o 
importanţă deosebită. Copilitul tre
buie executat din patru în patru 
zile, cînd copiii! au 1—2 frunze 
Aceste lucrări trebuie să fie urmate 
în mod obligatoriu de stropiri cu 
Zineb 0,3 la sută sau Zeamă bor- 
deleză 0,75 la sută.

Cultivarea legumelor timpurii sub 
adăposturi din folii de polietilenă 
în cooperativele agricole de produc
ţie va contribui la o mai bună a- 
provitbsttsre a pieţelor ~rsfck>r ca 
legume proaspete.

sporty.. a;v SS3 0 f t  *v f ' W f  %, m m m ,. sp o rt...
gflfc&AvBji

în comisiei metodice de matematică, la Şcoala generală nr. 18 din Sibiu se experimentează aplicarea
invăţămintului programat cu ajutorul unui aparat electronic, construit de un colectiv, sub conducerea profe

sorului Iuliu Frăţiei.

Iosif Conta
Gheorghe Halmoş

Bucuria de a reîntîlni doi artişti 
de frunte ai vieţii muzicale din ţara 
noastră a determinat, marţi seara, o 
largă afluenţă de public spre sala 
de concert.

Prima piesă a concertului dirijat 
de artistul emerit Iosif Conta, schiţa 
simfonică „Amurg de toamnă“ a re
gretatului Alfred Alessandrescu, a 
instalat de la bun început acea at
mosferă de lirism meditativ ce avea 
să caracterizeze întreaga manifestare 
muzicală.

Pianistul Gheorghe HALMOŞ, ar
tist emerit, cu binecunoscutele sale 
calităţi tehnice şi muzicale, a dat 
concertului în do minor pentru pian 
de Mozart (K. V. 491) o interpretare 
simplă şi sinceră, dincolo de care, 
totuşi, protagonistul n-a reuşit să 
pătrundă în straturile adinei ' ale mu
zicii mozartiene, atît de profund 
cum ne obişnuise altădată.

Spirit de mare anvergură, dirijo
ri-! Icsif Cenex şi*a reconfirmat re
sursele afective prin interpretarea

Simfoniei a VIII-a, .Neterminata", 
de Schubert.

Orchestra, dovedind multă promp
titudine în sesizarea intenţiei diri
jorului, a cîntat cu multă dăruire. 
Impresionante au fost îndeosebi con
trastele realizate de nuanţele de 
pianissimo abia perceptibile, sono
rităţile masive ale accentelor drama
tice subliniate cu un gust sigur, ca 
şi deosebitul dar al lui Conta de a 
conduce tensiunile liniilor melodice.

Pe direcţia celor de mai sus a fost 
sonorizată şi partitura uverturii 
Egmond de Beethoven, piesă care a 
încheiat programul.

Orchestra a sunat în general omo
gen şi bine acordată.- Compartimen 
tul suflătorilor de lemn, deosebit de 
solicitat în tot timpul serii, a reali
zat sonorităţi rotunde, frumos tim
brate, dar care, din păcate, au fost 
deranjate uneori de intonaţia impre
cisă a fagoturilor.

EUGEN ERSZE

Studiul privind dezvoltarea învăţăm întului

A spiraţia către un 
în v ă ţă m în t de c a lita te

După reforma din 3 august 1948, 
învăţămîntul din ţara noastră a do- 
bîndit o orientare realist-ştiinţifică, 
premisă necesară legării tot mai strin- 
se a şcolii de viaţă.

De atunci şi pînă în prezent, şcoa
la s-a adaptat continuu cerinţelor 
vieţii noi ce se construieşte în ţara 
noastră. îmbunătăţirea învăţămîntului 
de toate gradele a fost procuparea 
de seamă a P.C.R. Dezvoltarea im
petuoasă a economiei noastre naţio
nale cît şi promovarea progresului 
tehnic-ştiinţific în toate domeniile de 
activitate impun adoptarea, în con
tinuare, a unor măsuri menite să 
îmbunătăţească învăţămîntul, astfel ca 
şi pe mai departe să poată sluji, în 
condiţii optime, societatea noastră so
cialistă. .

în lumina acestei realităţi, au fost 
supuse spre dezbaterea largă a opi
niei publice ample studii privind dez
voltarea învăţămîntului de cultură 
generală şi a învăţămîntului profesio
nal şi tehnic, fapt care înlesneşte posi
bilitatea fiecărui cetăţean — părinte, 
învăţător, profesor sau om de ştiinţă 
— să-şi spună cuvînttll.

Ca profesor şi părinte vreau să 
discut doar cîteva probleme din aceste 
studii- Mă voi referi, în primul rînd, 
la coborîrea vîrstei de şcolarizare la 
6 ani.

Tntrucît şcolarizarea mai timpurie 
face mai complexă munca didactică 
la clasele mici, se cere o vastă expe
rienţă pedagogică, mult tact şi o 
foarte bună pregătire profesională.

Cred că a~r fi cît se poate de fruc 
tuoasă o amînare pentru încă doi sau 
trei ani. timp în care să se poată 
realiza selecţionarea cadrelor capabile 
să lucreze cu micii elevi. Nici unui 
părinte nu îi este indiferentă instruc
ţia propriului fiu.

Cu învăţămîntul de 6 ani s-ai 
putea merge încă experimental o pe 
rioadă de timp, pe linia selecţionării 
celor mai dotaţi preşcolari, daţi însă 
în grija celor mai talentaţi învăţători.

Ingenioasă şi necesară etapei actua

le este soluţia prelungirii învăţămîn
tului general prin adăugirea a încă 
două clase şcolii de 8 ani.

Tînăra generaţie va fi înarmata 
cu un surplus de cunoştinţe de cul
tură generală, predate metodic şi în
suşite sistematic sub supravegherea di
rectă a cadrelor didactice.

Studiul precizează că în şcolile pro
fesionale vor intra absolvenţii învă
ţămîntului de 10 ani. Cred că ar fi 
însă mai practic ca şi în aceste şcoli, 
ca şi în licee, să intre absolvenţii a 
opt clase şi cultura generală să fie 
continuată în şcolile profesionale. De 
altfel, în studiu se prevede şi această 
situaţie, însă nu generalizată, ci pen
tru anumite meserii şi numai în anu
mite cazuri.

Susţin acest lucru, întrucît şcolile 
profesionale au dobîndit în acest sens 
o bogată experienţă, au primit de
prinderea ca prin obiectele de cultură 
generală să trezească elevilor intere
sul şi să cultive dragostea pentru 
meseria aleasă. Nomenclatorul obiec
telor predate azi în şcolile profesio
nale (format din limba români, ma
tematică, fizică, ştiinţe sociale, edu
caţie fizică), s-ar putea completa 
cu o limbă străină, istoria patriei, 
noţiuni de logică şi psihologie ş.a.. 
astfel îneît să existe o perfectă co
relaţie între ultimele două clase ale 
şcolii generale şi învăţămîntul şcoli
lor profesionale.

Prin urmare, vor rămîne să frec 
venteze clasa a IX-a şi a X-a elevii 
care nu sínt cuprinşi nici în licee 
şi nici în şcolile profesionale. Im
presia mea este că elevii care vor 
absolvi zece clase la şcoala generală 
nu vor mai înclina să urmeze cursu
rile unei şcoli profesionale, preferind 
calificarea în întreprindere, care din 
nunct de vedere material convine mai 
mult.

Consider foarte oportună precizarea 
pe care o face studiul privind dez
voltarea învăţămîntului profesional şi 
tehnic în legătură cu însuşirea de

către profesorii ingineri şi profesorii 
economişti a unor cunoştinţe de pe
dagogie şi psihologie, necesare pro
cesului de instrucţie şi educaţie.

Găsesc deosebit de eficientă iniţia
tiva de a se extinde, în învăţămîntul 
tehnic şi economic, cursurile de pe
dagogie pentru studenţi, iar pentru 
perfecţionarea cadrelor didactice exis
tente (ingineri şi economişti) să se 
organizeze cursuri fără frecvenţă sau 
cu frecvenţă în timpul vacanţelor.

Am convingerea că în felul acesta 
instrucţia şi educaţia în şcolile pro
fesionale nu vor mai fi cu nimic 
private, reuşind astfel să se realizeze 
un învăţămînt complet şi de calitate.

Prof. VETURIA ŞERBAN

0 noua des
coperire la 
Brukenthal

Cercetătoarea Maria Cristea, de 
la biblioteca muzeului Brukenthal, 
a descoperit, recent, în forzaţul 
cărţii „Apostolul de la Rîmnic“ 
(1794) pagina de titlu şi alte pa
tru file din predoslovia „Grama
ticii romaneşti" din 1787 a lui 
Ienăchiţă Văcărescu.

Foaia de titlu menţionează în 
litere chiri ice că este vorba de 
„Observaţi/  sau bazări de seama 
asupra rtgulelor şi orînduielilor 
gramaticii romaneşti adunate şi 
alcătuite azi, mái, de dumnealui 
lanache Văcar eseul cel dă acum 
Dicheofdax a bisericii celei mari 
a Răsăritului şi mare vistier a 
prinţipatului Vlahiei şi hărăzite 
dă însuşi la prea cinstitul, sfinţitul 
episcopul a sfintei Episcopii Rîm- 
nicul, birul FILARETU. Tipărită 
cu porunca şi blagoslovenia sfin
ţiei sale acum în domnia prea 
înălţatului şi prea luminatului 
prinţip al toatei Ungrovlah.iei, Ni- 
colae MÁV RODENI voievod.

La leatu 1787, în tipografia 
sfintei episcopii a Rîmnic.uliii, de 
Gheorghe Sin, popa Constandinu 
tip. rîmniceanul“.

Vestigii
romane

Lucrările întreprinse de muzeul 
Brukenthal la Săcădate, în vede
rea restaurării vechii bazilici ro
manice (actualmente biserică refor
mată), au dus la precizări valo
roase privind faptele de locuire 
de pe terenul respectiv. Săpăturile 
arheologice din interiorul construc
ţiei bisericii şi din exteriorul ei 
au stabilit existenţa unui nivel 
de locuire din epoca romană a 
Daciei. Din acest nivel au fost 
recuperate piese ceramice, monede 
de argint (denari romani imperiali) 
şi două altare dedicate zeităţilor 
Jupiter Dolichenus şi Mithras. 
Vestigiile descoperite atestă pre
zenţa în acest loc a unei aşezări 
din epoca romană a Daciei. Una 
dintre monede, cu efigia împărăte
sei romane Faustina senior, da
tează existenţa aşezării în secolul 
al II-lea e. n.

Condiţii optime de dezvoltare a 
schiului ca sport de masă

Priviţi în aceste zile superba pa
noramă a masivului Făgăraş ! Aşe
zat parcă la jumătatea drumului 
spre soare, el oferă imaginea unei 
comori sclipitoare. Trecătorul înain
tat în vîrstă desluşeşte în cutele 
văilor, drumuri temerare, pe care 
le-a străbătut în tinereţe. Tînărul, 
cu supărarea întipărită în suflet că 
iama aceasta şi-a aflat prea scurt 
sălaş în judeţul nostru, îi valorifică 
frumuseţea albului imaculat în to
nele de zăpadă şi în sutele de pîrtii 
naturale de schiat, dintre care multe 
vor rămîne practicabile pînă în iu
nie şi chiar iulie.

Cineva, cu pricepere în materie 
de schi, îmi spunea într-o discuţie 
purtată de curînd, că în împrejuri
mile Sibiului nu sínt condiţii avan
tajoase pentru dezvoltarea schiului, 
schiul de performanţă neavînd la 
4ispoziţie instalaţiile pe care le are 
Poiana Braşovului şi Valea Prahovei

A fost ca şi cum l-aş fi auzit pe 
Aurelian Andreescu interpretînd de 
astă dată o romanţă, din partitura 
căreia, în mod „voit“ ar fi supri
mat, din loc în loc,' cîte o notă 
Deci nici romanţă, nici muzică.

Nota suprimată, în discuţia amin
tită, a fost „sportul de masă“ 
Schiul trebuie să fie mai întîi un 
sport de masă şi numai apoi să se 
selecţioneze elemente pentru înalta 
performanţă. Aş îndrăzni să afirm 
că fără schi de masă nu se poate 
ajunge la schi de performanţă.

De ce este necesar să privim 
schiul mai întîi ca un sport de 
masă î Să ne limităm la un răs
puns concis — dezvoltarea ideii 
fiind la discreţia oricui. Schiul, pen
tru toate vîrstele, este un sport 
complex, îmbunătăţind în mare, mă
sură atît calităţile fizice cît şi cele 
psihice ale omului.

Ca mijloc de educaţie pentru co
pii şi tineret, schiul dă rezultate 
ideale, abordînd în foarte mare mă 
sură domeniul caracterului. Marele 
avantaj al schiului este acela al 
unui bun prieten, care rămîne lîngă 
tine aproape toată viaţa. Mulţi, şi 
mai ales părinţii grijulii, privesc 
schiul ca un sport periculos. Un

schiat raţional, cu echipament adec
vat, micşorează la minim acciden
tele. Deci atît pentru cel ce mun
ceşte în întreprindere, cît şi pentru 
tînărul studios, schiul este un mij
loc ideal de deconectare, de destin
dere după o săptămînă de muncă 
şi înaintea uneia care începe. In 
judeţul Sibiu, poate mai mult decît 
în multe părţi ale ţării, dragostea 
pentru schiat este mare în rîndui 
amatorilor de toate vîrstele. Orga 
nizatoric însă se face puţin, inad
misibil de puţin. în trecut, con
cursuri dotate cu cupe tradiţionale 
popularizau practicarea schiului pe 
pîrtiile de pe Păltiniş, Suru, Ne- 
goiu, Sîmbăta şi Bîlea şi prelungeau 
sezonul de iarnă pînă în lunile de 
vară. în anul acesta C.S.M.S. şi 
asociaţiile sibiene — ca să mă refer 
numai la nivelul oraşului — au re
dus organizarea concursurilor de 
schi la unicat. Se pare că pîrtia 
Onceşti de la Păltiniş poartă măr
turia deschiderii şi închiderii sezo
nului, cu un concurs de slalom 
uriaş. în această situaţie schiul ca 
sport de masă, fiind slab încurajat, 
are şanse reduse de dezvoltare. Ce

ar trebui întreprins în sensul spri
jinirii, dezvoltării acestui minunat 
şi complex sport pe tărîm local ?

Lăsînd la o parte necesitatea ame
najării de pîrtii şi înzestrarea lor 
cu instalaţii moderne de urcare, care 
intră în prezent în preocuparea 
O.N.T.-ului şi a I.B.C. Păltiniş şi 
care necesită un timp mai îndelun
gat, să ne referim la elementul or
ganizatoric care se poate declanşa 
chiar din acest sezon.

înfiinţarea unui organ sau a unei 
secţii de specialitate în sarcina că
reia să stea în egală măsură încu
rajarea schiului de masă şi a aceluia 
de performaţă, credem că s-ar 
impune urgent. întreaga organizare 
a activităţii schiului, ca: deplasarea 
pe pîrtiile de la Păltiniş şi Făgăraş 
într-o formă mai expeditivă, re
învierea tradiţionalelor competiţii 
dotate cu cupe şi premii, antrena
mente pentru avansaţi, cursuri pen
tru începători, conferinţe, populari
zare prin presă, să intre în sferele 
de preocupare ale acestui organ.

Ing. G. GOLOGAN
arbitru de schi

Intîlnirile revanşă dintre şcolile spor
tive Sibiu şi Piteşti

Sîmbătă şi duminică au avut loc 
întreceri de baschet, între cei mai 
mici jucători şi pînă la juniori între 
şcolile sportive din Sibiu şi Piteşti, 
constituind jocuri revanşe.

S-au întrecut în primul rînd co
piii. Victoria a revenit la limita 
oaspeţilor (38—36).

La mini-baschet băieţi, victoria a 
revenit, de asemenea, oaspeţilor la 
un punct diferenţă (41—40).

La juniori s-au disputat două în
treceri, ambele cîştigate de gazde, 
primul cu 49—44, iar al doilea cu 
70—60. Am remarcat, pentru jocul 
lor bun pe Sasu şi Ganea.

De asemenea, în aceiaşi perioadă, 
s-au întrecut şi gimnaştii celor două

Oră de pictură la Şcoala populară
Simion

de artă anul II, clasa profesorului 
Florea

Foto FR. NUSS

şcoli. Victoria a revenit oaspeţilor 
la scorul de 256,30 puncte la 241,45 
puncte la categoria a IV-a şi 258,65 
ia 243,50 puncte la categoria a TII-a. 
Dintre tinerii sibieni, o bună com
portare au avut Viorel Pălăinea, Ovi- 
diu Nistor, Marian Georgescu, Mir- 
cea Apolzan şi Gheorghe Ghişoiu.

M. LUPUŢIU coresp.

Modificări aduse 
campionatului de fot» 
bai pentru juniori

Pentru desfăşurarea în cît mai 
bune condiţiuni a returului campio
natului de juniori, adaptat la noua 
organizare adiministrativ-teritorială a 
ţării şi ţinînd cont de opiniile ex
primate de unele comisii judeţene, 
federaţia de specialitate a venit cu 
precizări în acest sens. (Spicuim mai 
jos pasajele ce interesează direct echi
pele din judeţul nostru). Din fosta 
regiune Braşov se vor califica echi
pele care vor cîştiga jocurile de ba
raj dintre grupele Sibiu—Mediaş (se 
dispută la Mediaş) şi Braşov—Sf. 
Gheorghe (se dispută la Sf. Gheor- 
ghe).

Faza finală a campionatului va 
începe cu cele 32 echipe calificate 
la data de 29 mai 1968. Barajele 
interjudeţene pentru calificarea in 
faza finală se vor disputa la data 
de 19 mai 1968, în organizarea co
misiilor respective. Jocurile dintre 
grupele judeţene trebuie terminate 
pînă la 12 mal.

în cadrul fazei finale, echipa ca
lificată dintre Sibiu şi Mediaş va 
întîlni la Alba Iulia pe cîştigătoarea 
dintre echipele Aiud şi Cîmpeni în 
cazul că jocurile,, conform regula
mentului, se termină la egalitate, se 
vor executa cite 5 lovituri de la 
11 metri de către 5 jucători din fie
care echipă, alternativ, la aceeaşi 
poartă, prin tragere la sorţi, stabi- 
lindu-se echipa care va începe exe
cutarea loviturilor. Dacă egalitatea 
persistă, se vor executa în continuare 
în aceeaşi ordine, lovituri de la 
11 m pînă cînd una din echipe va 
realiza, la acelaşi număr de lovituri 
(una de fiecare echipă), un avantaj 
de un gol.

în cazul că echipa din judeţul 
nostru se va califica (la 29 mai) va 
juca la Cîmpia Turzii în grupa a 
III-a, la 13 iunie, unde se vor în- 
tîlni 4 echipe. Echipa cîştigătoare 
va susţine, la Bucureşti, în ziua de 
20 iunie, semifinalele.

Ille IONESCU coresp.
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ANIVERSĂRI
' Se împlinesc 40 de ani de la 

moartea (1928) compozitorului Du
mitru (Georgescu) Kiriac, cercetă
tor al folclorului nostru muzical 
(n, 1866).

a z i... a z i...
Centrul meteorologic Sibiu co

munică timpul probabil pentru zi
lele de 8 şi 9 martie. Vreme uşor 
instabilă. Cerul temporar noros. 
Vor cădea precipitaţii slabe sub for
mă de ploaie. Vîntul va sufla slab 
la potrivit din sectorul nord-ves- 
tic. Minimele vor fi cuprinse între 
—2 la 0 grade, iar maximele între 
+  5 şi +7 grade.

TIMPUL CINEMA
Soarele răsare la 7 h 53 m şt a- SIBIU: PACEA: „O lume ne- 

pune la 16 h şi 53 m. bună . . .  nebună . . .  nebună“ (orele

A cţiu n e p io n ie re a sc ă
Recent, elevii clasei a V-a A de 

la Şcoala generală nr. 15 din Sibiu, 
sub conducerea dirigintei Elena 
Chioar, au organizat o şezătoare, in 
care au înmănunchiai vechi şi bo
gate tradiţii de cultură şi viajă spi
rituală Sala împodobită sărbătoreşte 
de elevi, în stil specific popular, dra

gostea cu care ei au prezentat fiecare 
moment al şezătorii, au oferit clipe 
de îneîntare. S-au prezentat cîntece 
populare, ghicitori, snoave, poezii, 
jocuri din bogatul nostru folclor. Au 
impresionat şi frumoasele costume na
ţionale, pe care elevii le-au prezentat 
cu această ocazie.

9,00; 12,30; 16,30; 20,30). VICTO 
RIA; „Am întîlnit ţigani fericiţi“ 
(orele 9; 11; 13,30; 16,00; 18,30;
21.00) . TINERETULUI: „Recom
pensa“ (orele 10,00; 12,00; 14,30;
16,30; 18,30; 20,30). INDEPEN
DENŢA: „Testamentul Incaşului (o- 
rele 11,00; 14,30; 16,30; 18,30; 20,30). 
7 NOIEMBRIE: „Repulsie“ (orele 
10,00; 14,00; 16,00; 18,00; 20,00).

MEDIAŞ: PROGRESUL: „Un 
bărbat şi o femeie“ (orele 9,00;
11,15; 14,00; 16,30; 19,00; 21,15).
TINERETULUI^ „Contele ,Bobby, 
spaima Vestului sălbatic“ (orele 
10,00; 11,00; 16,30; 18,30; 20,30).
UNIREA: „Lady Macbeth din Si
beria“ (orele 16,00; 18,00 şi 20,00).

BAZNA-BĂI: „Ceapaev“ (erele 
17,00; 19,00).

CISNĂDIE: POPULAR: „Re
compensa“ (orele 10,00; 12,00;
16,00; 18,00; 20,00).

DUMBRĂVENI: 7 NOIEMB
RIE: „Cum să furi un milion“ 
(orele 18,00; 20,00).

AGNITA: 8 MAI: „O fată fe
ricită“ (orele 10,00; 16,00; 18,00;
20.00) .

Radioiurnale: 12,45; 16,00; 22,00 
(programul I); 14,00; 17,00; 23,00 
(programul II).

Emisiuni literare: 8,25 — Mo
ment poetic interpretat de Irina 
Răchiţeanu-Şirianu. 15,15 Coordo
nate culturale; 22,30 Moment poe
tic — lirică feminină românească 
(programul I); 15,30 — cronica li
terara de Nicolae Balotă: George 
Călinescu — „Ulysse“ ; 21,30 Stu
dioul de poezie (programul II).

Teatru radiofonic: 20,35 — Tea
tru serial „Aurul negru“ de Cezar 
Petrescu, seria a V-a (progra
mul I); 10,30 „O noapte furtunoa
să“ de I. L. ' Caragiale (progra
mul II).

Muzică simfonică şi de operetă:
10,30; 11,15; 18,15 (programul I); 
9,00; 10,05; 14,08; 15,00; 16,25;
18,40; 19,00; 20,00; 21,05; 21,56 
(programul II).

Muzică uşoară şi de j'azz: 8,30; 
9,05; 9,55; 11,35; 12,22; 13,30;
14,50; 15,30; 16,30; 19,30; 22,20; 
22,35; 23,00 (programul I); 9,30; 
15,15; 17,15; 18,10; 24,00 (progra
mul II).

Muzică populară: 12,00; 12,55;
16,45; 20,17 (programul I); 8,35; 
11,43; 13,30 (programul IÍ).

18.30 Curs de limba rusă 
(lecţia a 6-a)

19.00 „Albatros“ — revistă lite
rară pentru tineretul şcolar.

19.30 Telejurnalul de seară
19,50 Buletinul meteorologic.

Publicitate
20.00 Festivalul internaţional de 

muzică uşoară — Braşov 
România
— Concurs de interpretare 
(III) — 7 interpreţi — Reci
taluri „hors-concours“ susţi
nute de Rika Parai şi Rita 
Pavone.

22,35 Reportaj 68 — Sub obcine. 
22,45 Telejurnalul de noapte
23.00 închiderea emisiunii.

TEATRU

TELEVIZIUNE
Regretatul actor american Spencer Tracy, într-o scenă din filmul „O lume 
nebună... nebună... nebună“, care rulează pe ecranul cinematografului Pacea

din Sibiu.

Buletine de ştiri: 5,00; 5,30;
9,00; 11,00; 12,15; 15,00; 18,00;
20,00;; 24,00 (programul I), 7,30;
8,30; 10,00; 12,00; 18,55; 21,00;
0,55--1,00 (programul II) j 18,00
(programul III).

9
A.B.C. -17,30 Pentru cei mici 

De ce ?
18,00 Drumuri şi popasuri — emi

siune turistică
l i ,20 Buletinul circulaţiei rutiere

„Donna Diana“ de Moretto 
Cabana (secţia germană), ora 19,3' 
în sala Teatrului de stat Sibiu.

ADRESE UTILE
Serviciul de sistematizare şi a 

tectură, str. Octombrie Roşu 
2; Direcţia financiară judeţe; 
Bd. Victoriei nr. 1; Notari 
de stat, Piaţa Unirii nr. 7; ( 
ciul de prevederi sociale, Bd. ' 
toriéi nr. 1; Tribunalul, str. Lt 
nr. 10 — Sibiu.
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r  -Gun!

La unitatea nr. 3 a întreprinderii de legume şi fructe, str. N. Balcescu 
din Sibiu, prezentarea produselor se face într-un mod plăcut şi atrăgător.

I T I N E R A R  
S P E O L O G IC  196S

Labirintul subpămîntean din re
giunea Porţilor de Fier reţine tot 
mai mult atenţia speologilor. Fiind 
bine cunoscut faptul că unele sate 
şi comune din aceste împrejurimi 
vor dispare în ziua cînd apele 
viitorului lac de acumulare le vor 
acoperi în întregime, începutul a- 
cesţui an i-a găsit pe specialişti/ pre
gătiţi pentru noi expediţii de ex
plorare în peşterile din Defileul 
Dunării. Neobosita şi captivanta 
lor muncă va transforma, pe rînd, 
fiecare din comorile reliefului sub
teran în adevărate laboratoare de 
cercetări. Dar studiile Institutului 
de speologie „Emil Racoviţă“ al 
Academiei nu se vor opri numai 
la înregistrarea în buletinele ştiin
ţifice a splendidelor formaţii ca
racteristice peşterilor româneşti: 
stalactite şi stalagmite gigantice, 
gururi de apă cristalină înconjurate 
de coloane din calcar, lacuri şi cas
cade de mai mici' sau mai mari 
proporţii. Ele vor continua cu a- 
naliza variatei flore şi faune ca- 
vernicole, a apelor freatice, a tem
peraturii şi stării de umiditate, în- 
cheindu-se cu aceea a podoabelor 
ornamentale născute din scurgerea 
apelor.

Un dublu interes — ştiinţific şi 
turistic — i-a îndemnat pe speo
logii bucureşteni să extindă anul 
acesta cercetările şi la o serie de 
alte peşteri din complexul carstic 
Scărişoara, pentru a obţine date 
noi asupra structurii, microclima
tului, geomorfologiei şi hidrologiei 
acestora. Interesante preocupări 
pentru îmbogăţirea literaturii de 
specialitate demonstrează şi alte 
puncte din activitatea pe 1968 a 
Institutului de speologie: detectarea 
arachnidelor subterane din grotele 
Ponorici — Cioclovina şi Şura 
Mare, a coleopterelor din Munţii 
Apuseni şi Munţii Rodnei sau a 
diferitelor vieţuitoare din bazinul 
superior al Someşului.

Populaţia adîncurilor subterane 
formează unul din cele mai intere
sante domenii ale cercetărilor. Re
zultatele obţinute de-a lungul ani
lor au dovedit, de pildă, că vieţui
toarele peşterilor, deşi cu o origine 
foarte diferită, continuă existenţa 
celor care au trăit în pădurile foar
te umede şi întunecoase ale erei 
terţiare. Datorită însă evoluţiei cli
mei, ele au fost obligate să-şi a- 
dapteze felul de viaţă condiţiilor 
existente în fisurile şi golurile ma
sivelor calcaroase, lipsite de lumină, 
unde cu timpul au dat naştere la 
specii noi.

Vizitatorii „împărăţiei întuneri
cului“, — cum obişnuieşte să mai 
fie denumită lumea adîncurilor sub
terane vor poposi în cursul anului 
şi în unele muzee cu secţii de zoo
logie din diferite localităţi din ţară. 
La solicitarea muzeelor din oraşele 
Sf. Gheorghe, Mediaş şi Oradea, ei 
vor aranja după criterii ştiinţifice 
materialul osteologic provenit din 
urmele faunei de mamifere cuater- 
nare găsite la săpăturile paleonto
logice întreprinse în comunele Bra- 
tei, Baraolt şi Betfia.

De îndată ce va trece iarna, cer
cetătorii celor 1 061 peşteri — cîte 
indică astăzi harta speologică a 
României — vor explora noi kilo
metri şi kilometri în adîncurile pă- 
mîntului. Appi vor trece la concre
tizarea în comunicări şi rapoarte 
ştiinţifice a rezultatelor obţinute. 
Iată numai cîteva din lucrările ce 
vor marca bilanţul muncii de cer
cetare pe 1968: monografiile despre 
zona viitorului lac de acumulare de 
la Porţile de Fier, despre gheţarul 
de la Scărişoara sau despre peştera 
„La Adam" din Dobrogea. Ele vor 
fi traduse şi în cîteva limbi de lar
gă circulaţie şi vor oferi literaturii 
de specialitate date inedite referi
toare la morfologia comparată a 
stalagmitelor de gheaţă şi a migra- 
ţiei acestora, la felul de viaţă al 
arachnidelor şi gasteropodelor sub
terane, la stratigrafie diferitelor de
pozite cuaternare sincrone de la 
noi din ţară, în comparaţie cu cele 
din străinătate şi altele.

ADINA PRISTAVU
redactor la „Agerpres“

Evidenţiaţi 
In întrecerea 
socialistă

Ca răsplată a strădaniilor pentru a 
obţine rezultate cît mai bune în 
muncă, colectivului întreprinderii 
„Vitrometan“ din Mediaş i-a fost 
decernată diploma de întreprindere 
evidenţiată pe ramură în întrecerea 
socialistă pe 1967.

Iată cîteva din realizările care au 
făcut ca această întreprindere să pri
mească meritata distincţie. In 1967 
producţia globală a fost realizată 
în proporţie de 103,3 la sută, iar 
productivitatea muncii a depăşit pre
vederile planului cu 1,9 la sută. S-au 
dat peste plan 1 672.000 bucăţi 
articole din sticlărie, în valoare de 
2 859 000 lei.

La articolele de menaj, o pondere 
importantă — peste 40 la sută — a 
reprezentat-o producţia destinată ex
portului, care' faţă de plan a adus 
o depăşire de 416 700 lei valută.

Succesele obţinute sínt reflectate şi 
în rezultatele economico-financiare. 
Astfel, în 1967 întreprinderea a rea
lizat un beneficiu de 13 992 000 lei, 
iar rentabilitatea a crescut la 16,58 
la sută, faţă de 1.94 la sută în 1966.

O altă unitate din Mediaş, T. A.P.L., 
a fost distinsă cu diploma de între
prindere evidenţiată în întrecerea so
cialistă pe 1967, în ramura comeiţ 
de stat şi cooperatist.

Colectivul acestei unităţi, a obţi
nut, anul trecut, succese de seamă. 
Planul de desfacere a fost depăşit cu 
3,1 la sută, iar planul de producţie 
proprie a fost realizat în proporţie 
de 106.5 la sută.

E. S.

breviar
MAŞINI DE MARE 
PRODUCTIVITATE
Secţia răsuci torié de la fabrica 

„Firul roşu“ din Tălmaci a fost 
reutilată cu 7 maşini noi, pentru 
depănat în scule. Datorită mari
lor productivităţi, s-au putut în
locui 14 din maşinile vechi.

Noile maşini sínt automatizate, 
cu viteză mărită — 450 ture/mi- 
nut, faţă de 200 ture/minut la 
cele vechi. Dispozitivele electro
magnetice de control permit ridi
carea caljtăţii produselor.

PÎINE PROASPĂTĂ
Directorul întreprinderii de pa

nificaţie Sibiu nev transmite că, în 
următoarele zile, urmează să fie 
introdus un nou sistem de distri
buire a pîinii.

Pentru a evita nemulţumirile 
consumatorilor în legătura cu cali
tatea pîinii, întreprinderea a ho- 
tărît să renunţe la aprovizionarea 
unităţilor de desfacere în timpul 
nopţii şi să procedeze la efectua
rea unor transporturi la zi, în 
tranşe. în acest fel, magazinele 
de specialitate sau raioanele spe
cializate din cadrul unităţilor 
O.C.L. Alimentara vor putea vinde 
numai pîine proaspătă

CREŞTE ZESTREA UZINEI
Uzina Balanţa este mereu înzes

trată cu utilaje de mare randa
ment şi precizie De curînd, au 
fost date în exploatare o maşină 
de rectificat came, necesară răz
boaielor automate şi o maşină de 
mortezat. în cursul acestui an vor 
mai fi puse în funcţiune încă 17 
utilaje noi, printre -care maşini de 
rectificat, broşat, strunguri şi al
tele. x

SEMINŢELE PREGĂTITE
sínt insuficiente
In magaziile C.A.P. Ighişul Nou 

sínt pregătite pentru campania de 
însămînţări, 500 kg. fasole, 
2 200 kg. porumb boabe, 180 tone 
cartofi. Aceste cantităţi sínt însă 
insuficiente.

Cît mai este timp consiliul de 
conducere al cooperativei va tre
bui să depună multă străduinţă 
pentru a asigura întreaga canti
tate de seminţe necesare campa
niei. Numai pentru realizarea 
planului de însămînţări la cultura 
cartofului (100 ha), cooperativa 
este deficitară cu circa 100 tone 
tuberculi.

MECANIZATORII DE LA S.M.T. 
TÎRNAVA SÍNT PREGĂTIT! 
PENTRU MUNCILE AGRICOLE

Organizarea reparaţiilor în flux continuu 
întregul se t de maşini şi tractoare în 
stare  de funcţinoare

■WWHWHWWWMWWWWWWWWWWWWMIWIII I I I I .1L M B

afară de aceasta, din partea condu
cerii staţiunii s-a exercitat în per
manenţă un control riguros, inter- 
venindu-se hotărît acolo unde lu
crurile nu se desfăşurau la nivelul 
cerinţelor. Tov. Dumitru Ciontea, 
mecanicul controlor, avea misiunea 
nu numai de a da îndrumări teh
nice, ci şi de a trage la răspundere 

•pe acei care nu şi-ar fi făcut pe 
deplin datoria. S-ar părea că am 
fost prea exigenţi. Cînd este vorba 
de repararea maşinilor şi tractoare
lor, de a căror bună funcţionare 
depinde ducerea Ia îndeplinire a 
unei acţiuni atît de importante — 
campania agricolă de primăvară — 
consider că nu ne-am făcut decît 
datoria. Am fost exigenţi cu noi în
şine. Practica ne-a învăţat să con
trolăm, să verificăm şi iar să con
trolăm şi să verificăm, de zece ori, 
înainte de a spune „gata". Mai anii 
trecuţi, la noi se scria în fişe — 
„reparaţia efectuată", — de multe 
ori cu menţiunea: „de calitate", ca 
la scurt timp maşina sau tractorul 
să intre din nou în reparaţie. Au

Peste puţin timp vor începe lu
crările agricole de primăvară. In 
buna lor desfăşurare un rol impor
tant îl au mecanizatorii. De felul 
cum s-au pregătit maşinile şi trac
toarele depinde în ultimă instanţă 
succesul întregii acţiuni, depinde 
recolta viitoare de porumb, sfeclă 
de zahăr, cartofi etc. Pentru a cu
noaşte stadiul pregătirilor am făcut 
zilele acestea o vizită la staţiunea 
de maşini şi tractoare Tîrnava.

Conştienţi de marea răspundere 
pe care o au în asigurarea desfăşu
rării la un bun nivel agrotehnic a 
lucrărilor agricole de primăvară, 
mecanizatorii noştri s-au pregătit 
temeinic — ne spune tovarăşul 
Victor Cazacu, directorul staţiunii. 
Tractoarele, plugurile, grapele cu 
discuri, semănătorile, maşinile de 
împrăştiat îngrăşăminte chimice, 
cultivatoarele, se găsesc în stare de 
funcţionare. De altfel, noi am re
alizat, încă la 21 februarie, între
gul volum de lucrări cuprinse în 
planul de reparaţii".

„Faptul că am terminat repara
ţiile la timpul stabilit — intră în 
discuţie inginerul şef, Gheorghe 
Drăgan — trebuie pus pe seama 
unei organizări superioare a mun
cii. Dacă înainte posturile de repa
raţii erau foarte largi, în actuala 
campanie reparaţiile le-am efectuat 
în flux continuu. Munca a fost or
ganizată pe secţii: motoare, şasiuri, 
pompe de^ injecţii ş.a.m.d.

„Pentru realizarea unor reparaţii 
de bună calitate — intervine tov. 
Cazacu — la fiecare grup de ma
şini a fost stabilit .cîte un specialist 
care răspundea direct de calitatea 
lucrărilor. De exemplu, Ion Velţan 
a răspuns de calitatea montajului 
general şi prezentarea tractoarelor 
pentru recepţie. Mihai Frizenhengst, 
a răspuns de calitatea reparaţiilor 
la maşinile de semănat porumb. In

fost şi cazuri cînd tractorul nici 
n-apuca măcar să iasă pe poarta 
atelierului, că se şi constatau unele 
defecţiuni. In actuala campanie nu 
s-au petrecut asemenea fenomene 
şi nici nu se vor petrece.

Pentru a se evita trambalarea 
unor maşini pînă la sediul staţi
unii, o serie de reparaţii le-am fă
cut chiar la sediul brigăzilor de 
tractoare. La brigada a V-a, din 
Bratei, de exemplu, s-au executat 
reparaţii la semănători, pluguri, 
discuri, tăvăluguri, sape rotative. 
Din recepţiile făcute a rezultat că 
mecanizatorii noştri şi-au făcut cu 
conştiinciozitate datoria, reparaţiile 
fiind de bună calitate. Pe aceeaşi 
linie se înscrie şi activitatea celor- 

' lalte brigăzi: de la Ighişul Nou, 
Moşna, Tîrnava, Alma, Valea Viilor.

Este poate important să remar
căm şi faptul că în această peri
oadă, în paralel cu pregătirea ma
şinilor şi tractoarelor, am executat 
numeroase lucrări: împrăştiat în
grăşăminte chimice pe 567 ha, în
cărcat cu greiferul 3 253 tone gu
noi, transportat îngrăşăminte natu
rale, executat arături pentru în- 
sămînţările de primăvară şi altele.

Se observă în activitatea S.M.T. 
Tîrnava o preocupare majoră care 
ne creează convingerea că factorii 
de eonducere, toţi mecanizatorii de 
aici, vor acorda aceeaşi atenţie bu
nei funcţionări a maşinilor şi trac
toarelor şi în campania agricolă de 
primăvară.

P. BADEA

în fieca re  zi,
0 piesă veche în ediţie nouă

De ani de zile se discută de la di
ferite tribune problema punerii în 
concordanţă a planurilor de construc
ţii şi extinderi ale întreprinderilor 
prestatoare cu cele edilitare gospodă
reşti şi, totuşi se reeditează nişte 
vechi şi păgubitoare anomalii. Un caz 
tipic este cel al extinderii reţelei de 
telefoane în cartierul Hipodrom. 
N-au trecut decît cîteva luni de cînd 
în cartierul respectiv au fost termi
nate căile de acces pentru transpor
turi auto şi de pietoni şi iată că au 
şi început săpăturile în vederea in

troducerii în subteran a cablului de 
extindere a reţelei telefonice. Săpă
turile au început de la staţia de au
tobuze în direcţia blocului 4 şi de- 
acolo în direcţia opusă spre blocul 8, 
desfundînd o bună parte a cartierului’ 

Nu se putea oare executa această 
reţea subterană înainte de terminarea 
trotuarelor, cînd ar fi fost mult mai 
uşor şi s-ar fi evitat irosirea mîinii 
de lucru şi a materialelor necesare 
refacerii drumurilor de circulaţie? 
Cine răspunde de această risipă?

Curăţenia oraşului — o datorie cetăţenească
Majoritatea cetăţenilor Sibiului 

şi-au asumat voluntar obligaţia de a 
contribui prin muncă voluntară la 
curăţenia şi înfrumuseţarea continuă 
a oraşului. Această obligaţie este şi 
respectată, cu mici excepţii. Dar 
există instituţii şi întreprinderi ale 
căror conduceri ignorează această în
datorire şi mai ales faptul că ele ar 
trebui să constituie un exemplu pen
tru restul cetăţenilor.

Aspect neîngrijit, negospodăresc, 
am întîlnit în faţa sediului întreprin
derii „Drapelul roşu" şi în spaţiul a-

diacent al secţiilor sale din străzile 
N. Teclu şi Tudor Vladimirescu, în 
perimetrul secţiilor fabricii „Liberta
tea" din străzile Abatorului, Tg. Fi
nului, a Grupului şcolar agricol din 
strada Banatului şi a internatului a- 
cestei instituţii din bulevardul Vic
toriei etc.

întreprinderile şi instituţiile fac 
parte din peisajul cel mai reprezen
tativ a! oraşului. De aci decurge şi 
obligaţia de a le gospodări, interior 
şi exterior, la cerinţele urbanisticii 
moderne.

Pe urmele caprelor şi a bivolilor...
In cartierele Terezian şi Gara mi

că, din iniţiativa deputaţilor şi prin 
munca patriotică a cetăţenilor, au 
fost amenajate în decursul anilor, zo
ne verzi, peluze de trandafiri şi flori 
multicolore spre îneîntarea populaţiei.

Satisfacţia estetică a cetăţenilor 
este însă umbrită de mentalitatea 
provincială a conducerii abatorului 
(director Dumitru Lungu), care, cu 
toate amenzile ce i ş-au aplicat, nu 
vrea să ştie că transportul vitelor

pe străzile centrelor urbane se face 
cu camioane şi nu pe jos. Zonele 
verzi şi gingaşii trandafiri sínt la dis
creţia bivolilor şi a caprelor, care, 
înfruptîndu-se copios, le deteriorează.

Acum, la început de primăvară — 
ne scrie comitetul circumscripţiei 162 
— pentru a nu se irosi munca cetăţe
nilor, sínt necesare măsuri drastice de 
securitate a parcurilor şi zonelor verzi 
împotriva oricăror delicvenţi.

Doina SALÂJANU

F abrica  d e  p ie le întreprinderea
s i  în c ă l ţă m in te orăşenească mixtă Agnita

strada Gării nr. 66A g n ita
anunţa concurs pentru ocuparea unui post de

organizează la data de 25 martie 1968, un maistru în ramura materiale de construcţii
concurs pentru ocuparea următoarelor posturi: pentru Fabrica de cărămizi din Agnita.

— un maistru principal Concursul se ţine la data de 15 aprilie,
confecţii încălţăminte, ora 9, la sediul întreprinderii din oraşul Agnita.

— patru maiştri Cererile de înscriere se vor depune la se-
confecţii încălţăminte. diul întreprinderii pînă la data de 10 aprilie a.c.

Cei interesaţi vor depune cereri pînă la Informaţii suplimentare se pot cere zilnic
data de 23 martie 1968, la sediul întreprinderii 
din Agnita, str. 23 August nr. 38, telefon 211.

la sediul întreprinderii şi la telefon 201.

R oadele tehnicii 
avan sa te  ia  
fabrica  „8 M ai” 

M e d ia ş
Ne aflăm în sectorul de încălţă

minte al fabricii „8 Mai" din Me
diaş. Am aflat, ’’aicîj cite va din reali
zările anului trecut: 16.000 de pe
rechi de cisme din PVC, şi 10.000 
de perechi de încălţăminte cu feţe 
din piele produse peste plan şi mai 
mult de 750.000 de lei economii.

Toate acestea au fost posibile da- 
dorită măsurilor luate în urma stu
diilor efectuate în vederea organi
zării ştiinţifice a producţiei şi a 
muncii, care au dus la folosirea din 
plan a timpului de lucru, la descoperi
rea şi valorificarea rezervelor inter
ne, la mai buna gospodărire a ma
teriei prime şi a materialelor.

— Acţiunea aceasta continuă — 
ne informează inginerul Vasile Piţi- 
goi, şeful sectorului de încălţăminte 
— fapt ce ne-a permis ca pînă la 
29 februarie a.c. să producem în plus, 
faţă de prevederile planului, 5.000 
de perechi de încălţăminte. Anul a- 
cesta, am contractat cu comerţul să 
livrăm 150 de modele de încălţămin-

Ofertă de biciclete la magazinul 
nr. 21, „Velo-sport“ din Sibiu

te, dintre care majoritatea sîn* crea
ţii noi,

*
In sectorul de încălţăminte orga

nizarea lucrului este făcută în raport 
cu fluxul tehnologic, fiecare muncitor 
ştie ce are de făcut. Dar, iată că 
benzile „Textima", care, atunci cînd 
au fost introduse, au avut un cuvînt 
greu de spus în creşterea productivi
tăţii muncii şi a calităţii, acum încep 
să fie înlocuite cu altele de o produc
tivitate şi mai ridicată.

In atelierul de pregătire şi cusut 
a feţelor, este introdusă banda cu de
servire automată a locului de mun
că. Avantajele acesteia sínt evidente 
încă de la început, ocupă o suprafaţă 
de producţie mai mică, măreşte pro
ductivitatea muncii cu aproape 15 la 
sută, iar prin faptul că dirijarea lu
crului se face de către un dispecer, 
este asigurată executarea lucrărilor 
de bună calitate. In plus, se face 
inoperant controlul interfazic, iar 
brigadierii, folosiiţi pînă acum ca 
ajutoare ale maistrului, lucrează di
rect în producţie. Asemenea benzi ur
mează să se introducă în întreg sec
torul de încălţăminte.

Pe un perete din biroul şefului de 
sector se află un grafic, cu ajutorul 
căruia se urmăreşte data lansării în 
fabricaţie a fiecărui model. Un alt 
grafic consemnează realizarea pro
ducţiei zilnice la fiecare bandă în 
parte. Privind mai atent pe cel de-al 
doilea remarcăm că, în unele zile ale 
lunii februarie, apar goluri. Stagnă
rile se ridică la. peste 46 ore, ceea ce 
echivalează cu 6.950 de perechi de 
încălţăminte. . .  în minus. Cauza? 
Lipsa tălpii de cauciuc, ce trebuia li
vrată de Combinatul de cauciuc li
lává.

.— S-au făcut demersuri, s-au 
trimis telegrame — ne relata şeful 
sectorului — şi la un moment dat se 
părea că totul va merge bine, dar, 
pînă la urmă, am fost nevoiţi să ne 
aprovizionăm din altă parte. Acum 
primim tălpi de duroflex de la în
treprinderea de industrie locală din 
Tîrgu Mureş, dar cantitatea este in
suficientă.

Noi am adăuga că, în această di
recţie, serviciul aprovizionării ar a- 
vea un cuvînt de spus. Este necesar 
să se ocupe cu mai mult interes de 
procurarea materialelor, pentru ca la 
rîndul ei fabrica să se achite în con
diţii optime de obligaţiile pe care 
şi le-a asumat faţă de comerţ.

E. SANDU

M ica p u b lic ita te
FELICITĂRI

Conducerea întreprinderii LIBER
TATEA din Sibiu felicită, cu oca
zia zilei de 8 Martie, pe toate an
gajatele, dorindu-le succes în

Conducerea fabricii VICTORIA 
din Sibiu, transmite felicitări de 
8 Martie tuturor angajatelor.

Elevii Şcolii generale nr. 9 din 
Sibiu, cu ocazia zilei de 8 Martie, 
urează tovarăşelor învăţătoare, pro
fesoare şi mamelor multă sănătate 

şi noi succese în muncă.

SCHIMBURI DE LOCUINŢE

Schimb locuinţă Oradea — Sibiu. 
Informaţii telefon 7 28 10, pînă la 
ora 15. x

PIERDERI

Pierdut cîinele „Azor" — mare, 
negru, picioarele şi urechile cafenii, 
curea nouă la gît. înştiinţaţi pe 
Slăvescu loan, Sibiu, strada Miron 
Costin 9, telefon 1 37 29 contra 

recompensă.

I S în te ţi la  
cu ren t cu
n o u tă ţile

ştiinţifice?
(Urmare din pag. I)

multiplicarea materialelor primite din 
străinătate de către Institutul de do
cumentare tehnică din Bucureşti:

„Străinii ne trimit documentaţia so
licitată direct acasă, in timp ce mi
nisterul de resort nu-şi informează 
operativ unităţile in subordine“

Pe undeva, s-au manifestat şi unele 
cazuri de formalism, aşa cum au fost 
cele semnalate de inginera Alice Bu
suioc, de la fabrica „13 Decembrie“: 
„Uneori, Conferinţele tehnice organi
zate de Comisia pentru răspindirea 
cunoştinţelor ştiinţifice, la care şi-au 
dat concursul distinse personalităţi ale 
vieţii noastre ştiinţifice, au avut o te
matică foarte restrinsă, dar... o parti
cipare foarte „largă". Probabil, pen
tru a umple locurile din sală, erau 
convocaţi specialişti şi din alte ra
muri deeit cele interesate — fapt ce 
a compromis însăşi ideea pozitivă 
lansată".

Procesul complex de asimilare şi 
aplicare a noilor cunoştinţe profesio
nale a fost jenat, în partea lui apli
cativă, Ta uzina „Elastic", din cauza 
întârzierii unor aprobări pentru înce
perea lucrărilor de construcţie, ceea 
ce a făcut ca utilajele nou primite 
să nu poată fi exploatate la randa
mentul lor maxim.

Schimburile de experienţă, — în 
ţară sau peste hotare — nu s-au 
făcut, întotdeauna, suficient de orga
nizat, într-o intenţie lucrativi evi
dentă. In multe cazuri, realităţile 
văzute erau „închise", după efectua
rea schimbului de experienţă, într-un 
referat, care, astfel, primea o „tentă“ 
formală.

Am vrea să fim bine înţeleşi. Re
flecţiile făcute de noi, referitoare la 
discuţiile avute cu unii ingineri din 
Sibiu, oferă pozitiva constatare că 
aceşti oameni — aproape fără excep
ţie — sínt la curent cu noutăţile teh
nice din domeniile în care lucrează. 
Dar munca lor în această direcţie ar 
fi mult uşurată, credem noi, dacă...

9  Revista „Industria uşoară" ar 
rezerva un spaţiu corespunzător pen
tru tratarea problemelor de speciali
tate ale industriei confecţiilor din 
piele (ing. Zaharia Ionescu).

® Prin grija Oficiului Naţional 
de Turism, s-ar organiza excursii în 
străinătate pentru documentarea, pe 
ramuri de producţie, a inginerilor şi 
tehnicienilor (ing. loan Albotă).

® Termenul de traducere a mate
rialului primit din străinătate de că
tre Institutul de documentare teh
nică ar fi mai scurt, iar difuzarea 
4; j—s-âr—fsce—mult ma'
Stefan Cojocaru).

9  In facultăţile tehnice, studenţii 
ar fi obişnuiţi cu metodica ştiinţi
fică a documentării. (Vasile Tanţău, 
secretar al comitetului de partid de 
la uzina „Elastic").

9  La cursurile de limbi străine, 
din cadrul Universităţii populare, s-ar 
rezerva mai multe locuri pentru ca
drele tehnico-inginereşti, dornice să-şi 
însuşească limbi moderne de largă 
circulaţie.

Autogara
Sib iu

(Urmare din pag. I-a)

tă _ de ce: dimineaţa, pleacă din 
Sibiu 11 autobuze (8 la Cisnădie 
şi 3 la Orlat) cu navetiştii care 
trebuie să intre în lucru la ora 7. 
41 de autobuze transportă spre Si
biu navetiştii care intră în schimb 
la aceeaşi oră. La schimbul doi se 
petrece acelaşi lucru. Rămîne deci 
în discuţie arhicunoscuta problemă 
a orelor de vîrf. Dacă unele în
treprinderi şi-ar diferenţia începe
rea schimbului cu o oră sau o ju
mătate de oră, şi noi nam avea po
sibilitatea de a servi altfel publicul. 
Mă rog, nu consider că asta ar fi 
cea mai bună soluţie, dar cred că 
trebuie găsită una cît se poate de 
repede. In rest, mai sínt lipsuri ca
re ne aparţin şi nouă . . .

— Cîteva lămuriri în legătură cu 
staţionările în afara autogării. Că
lătorii nu sínt prea lămuriţi. Unele 
autobuze opresc, altele nu. De ce ?

— Pînă la ora opt, cîteva auto
buze opresc în staţia din faţa Tea
trului de Stat pentru a se urca a- 
bonaţii. Ele opresc şi la întoarcere, 
după cele opt ore de lucru.

în scurt timp, vom stabili orele 
şi autobuzele care să oprească în 
staţia Bîlea. E drept că acest lucru 
trebuia fixat de la început dar ne 
găsim în perioada experimentală 
cînd lucrăm fără taxatori. Această 
organizare a muncii reduce simţitor 
cheltuielile autobazei. Şi nu-i deza
vantajează nici pe călători.

— Dar îmbunătăţirile pe care le 
veţi concretiza în acest an ? Pentru 
că există încă destule neajunsuri, 
după cum aţi spus.

— Da. Am vrea să stabilim o 
legătură mai bună cu municipiul 
Mediaş şi cu oraşele Agnita şi 
Dumbrăveni, localităţi care au so
licitat curse rapide.

In sezonul de vară va circula 
un autobuz între Sibiu şi Curmă
tura. La Băile Ocna Sibiului cir
culaţia va fi stabilită din oră în 
oră. Mai pe scurt spus: 'm în
cerca să satisfacem cît se ute de 
bine solicitările publiculu. Pentru 
aceasta avem nevoie şi de con
cursul altora.

— Anume ?
— Al constructorilor de dru

muri. Drumurile dintre Cisnădie — 
Sadu, Sighişoara — Agnita, O-lat 
— Gura Rîului, Tilişca — lina. 
fiind foarte rău întreţinute scur
tează rezistenţa maşinilor. Mai a- 
vem apoi nevoie de concursul zil
nic al cetăţenilor. Se întîmplă mul
te acte de indisciplină care întîrzie 
circulaţia sau deteriorează maşina.

t *
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C onsfătuirea Comitetului 
Politic Consultativ al s ta te lo r 

participan te  la T ratatul 
de la Varşovia şi-a 

încheiat lucrările
SOFIA 7 (Agerpres). — De la trimişii noştri : La 7 martie 

s-au încheiat lucrările Consfătuirii Com itetului Politic Consulta
tiv  al statelor participante la T rata tu l de la Varşovia.

In şedinţa de dimineaţă, lucrările au fost prezidate de to 
varăşul Nicolae Ceauşescu, secretar general al C.C. al P.C.R., 
preşedintele Consiliului de Stat al Republicii Socialiste România.

Şedinţa de joi după-amiază a fost prezidată de tovarăşul Le
onid Brejnev, secretar general al C.C. al P.C.U.S.

Au fost adoptate ho tărîri corespunzătoare cu privire la pro
blemele discutate în cadrul Consfătuirii Com itetului Politic Con
sultativ al statelor participante la T ratatu l de la Varşovia.

★  ★
Joi seara, C om itetul Central al Partidului Com unist Bulgar, 

Prezidiul A dunării Populare şi guvernul Republicii Populare Bul
garia au oferit o recepţie în  cinstea delegaţiilor care au luat par
te la Consfătuirea Com itetului Politic Consultativ al statelor 
participante la T ratatu l de la Varşovia.

La recepţie au participat şefii unor misiuni diplomatice, 
membri ai corpului diplom atic, ziarişti bulgari şi străini.

Recepţia s-a desfăşurat în tr -0 atmosferă cordială, tovără
şească.

PARIS

Prelegeri
despre
Nicolae
lorga

PARIS 7 (Agerpres). — La 
Universitatea Sorbona din P a
ris au avut ioc joi prelegeri 
despre savanţul şi istoricul ro
mân Nicolae lorga. Prof. F ra
sin Munteanu-Rîmnic a vorbit 
despre aportul omului de şti
inţă român la patrimoniul şti
inţei şi culturii mondiale, des
pre acţiunile lui în vederea 
strîngerii relaţiilor culturale 
dintre F ranţa şi România, pen
tru  trium ful civilizaţiei şi al 
păcii în lume. Prof. Alain 
Guillermau, şeful Catedrei de 
limbă şi literatură română de 
la Sorbona, a evocat la rîndul 
său figura lui Nicolae lorga, 
„mare prieten al Franţei, emi
nentă personalitate istorică“.

A asistat un public numeros, 
format din profesori şi studenţi 
de la Sorbona şi de la Institu
tul de limbi orientale din 
Paris.

VIETHAMUL DE SUD

Insemnafe concentrări 
ale forjelor patriotice
la Hue şi

SAIGON 7 (Agerpres). — Forţele 
patriotice au continuat joi opera
ţiuni de hărţuire pe întreg terito
riul Vietnamului de sud. Cele mai 
violente lupte s-au desfăşurat la 
nord-est şi nord-vest de baza m i
litară americană de la Con Thien. 
In sprijinul trupelor americane au 
intervenit unităţi de artilerie şi 
aviaţia. S-au înregistrat morţi şi 
răniţi de ambele părţi.

Agenţiile de presă relatează, ci
tind surse ale comandamentului 
militar american din Vietnamul de 
sud, că în apropierea oraşului 
Hűé şi a bazei de la Khe 
Sanh au fost semnalate însem nate 
concentrări ale forţelor patriotice. 
Elemente ale diviziei 101 de para- 
şutişti au intrat în contact cu forţe

Khe Sanh
patriotice, care, potrivit comanda
mentului S.U.A., avansau spre ve
chea capitală imperială — Hue.

.Toi seara, scrie agenţia France 
Fresse, patrioţii au continuat atacu
rile cu inortiere asupra unor po
ziţii americano-saigoneze, precum  
şi acţiunile de hărţuire. La 150 
kilometri de Da Nang, detaşamente 
ale F.N.E. au lansat un atac asu
pra cartierului general al diviziei 
a II-a sud-vietnam eze instalată la 
Quang Ngai. Agenţia France Presse 
informează că bazele m ilitare de 
la Dong Ha şi Khe Sanh continuau 
joi seara să fie bombardate cu mor- 
tiere. In Delta fluviului Mekong 
şi în regiunea platourilor înalte, 
patrioţii au atacat principalele baze 
m ilitare americane.

P A N A M A

Eforturi pentru 
îm piedicarea  
extinderii 
crizei politice
CIUDAD DE PANAMA 7 (A- 

gerpres). — în  capitala Repu
blicii Panam a s-a anunţat că 
comandanţii forţelor arm ate şi 
arhiepiscopul ţării întreprind 
eforturi pentru a împiedica ex
tinderea actualei crize politice 
din ţară. Şeful gărzii naţionale 
panameze, generalul Bolivar 
Vallarino, a adresat un apel 
preşedintelui ţării, Marco Ro
bles, cerîndu-i să numească un 
nou guvern politic pentru a 
organiza alegerile prezidenţia
le din luna mai.

Cu toate acestea, partidele 
de opoziţie au anunţat intenţia 
de a continua actuala lor cam
panie împotriva preşedintelui 
Robles, care este învinuit de a 
fi încălcat constituţia, parti- 
cipind în mod efectiv la cam
pania electorală în sprijinul 
candidatului guvernamental,
David Samudito. Partidele de 
opoziţie au prezentat, în spri
jinul afirm aţiilor lor, dovada 
că manifeste electorale ale lui 
Samudio au fost tipărite în ti
pografia guvernului. Un purtă
tor de cuvînt al comisiei de an
chetă a activităţilor preşedinte
lui Robles, creată de Adunarea 
Naţională, controlată de parti
dele de opoziţie, a declarat că 
membrii acestei comisii vor 
lucra „respectînd cu stricteţe 
constituţia şi legile republicii“. 
In cazul în care preşedintele 
Robles va fi găsit vinovat, el 
va putea fi trim is în faţa ins
tanţelor judiciare.

DEZBATERILE IN PRO
BLEMA NEPROLIFERÄRII 

ARMELOR NUCLEARE, 
ÎN COMITETUL CELOR 

18 STATE
GENEVA 7 (Agerpres). — In 

' Comitetul célőr 18"~Stäle pentru-  
dezarmare au continuat dezbate
rile în problema neproliferării 
arm elor nucleare. în  şedinţa din 
6 martie, reprezentantul Mexicu
lui, Antonio Gomez Robledo, şi-a 
exprim at speranţa că vor fi ac
ceptate o serie de propuneri fă
cute de unele delegaţii în cadrul 
comitetului. El a afirm at că de
legaţia sa „tiu apreciază că pro
iectul a ajuns la perfecţiunea ne
cesară unui instrum ent de acest 
fel sau că el ar corespunde tu
tu ro r punctelor istoricei rezoluţii 
2.028 a Adunării Generale. In 
perceperea şi regretul faţă de 
faptul că parţial proiectul nu co
respunde, sîntem alături de alte 
delegaţii, care au scos acest lu
cru în evidenţă cu atîta tărie. Ne 
exprim ăm  încă o dată regretul, 
aşa cum am făcut totdeauna, fa
ţă  de faptul că T ratatu l pentru 
neproliferare nu urmează a fi a- 
plicat, după toate aparenţele, 
concomitent cu măsuri de dezar
m are concrete, reale şi eficiente“.

In aceeaşi şedinţă, delegaţia 
italiană a prezentat un document 
de lucru în  care îşi exprim ă pă
rerea că în raportul asupra si
tuaţiei lucrărilor desfăşurate în 
cadrul Comitetului, raport ce u r
mează să fie prezentat Adunării 
Generale a O.N.U., ar trebui să 
se facă referiri la documentele 
conţinînd propunerile diferitelor 
state. Delegaţia italiană arată că 
în  dorinţa de a aduce o prim ă 
contribuţie în acest sens la re
dactarea unui raport complet a 
încercat să grupeze pe titluri de 
capitole, privitoare la punctele 
specifice ridicate, diferitele docu
mente care bglindesc părerile şi 
propunerile prezentate din toate 
părţile. Intre aceste titlu ri de 
capitole, în care sínt grupate do
cumentele conţinînd propunerile 
făcute de diferite delegaţii mem
bre ale Comitetului, inclusiv de
legaţia română, sínt urm ătoarele: 
Legătura dintre Tratatul de ne
proliferare a armei ' nucleare şi 
celelalte măsuri de dezarmare ;

Tratatul de nerăspîndire a armei 
■nucleare ca prim ă etapă spre rea
lizarea dezarmării generale şi to
tale; Echilibrul răspunderilor şi 
obligaţiilor reciproce între puteri
le nucleare şi puterile nenuclea
re; Dezvoltarea cereetării şi folo
sirii energiei nucleare în scopuri 
paşnice; Problem a garanţiilor de 
securitate îm potriva unui atac 
nuclear şi împotriva ameninţării 
cu un asemenea atac; Problema 
controlului; Durata Tratatului de 
neproliferare nucleară şi proble
ma amendamentelor.

7  f a i i t
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JAPONIA — La Tokio a avut loc recent o demonstraţie a ma
melor japoneze împotriva creşterii preţurilor la produsele de larg 
consum. In fotografie : AspeGt d in  tim pul demonstraţiei pe stră

zile capitalei japoneze.

PE SCURT m Pe scurt ■ PE SCURT
Geneva: „Săptămîna gastronomiei şi muzicii uşoare 

româneşti“

La marele magazin universal Grand Passage din Geneva s-a des
chis o „săptămînă a gastronomiei şi muzicii uşoare româneşti“. La 
inaugurare au participat ambasadorul Republicii Socialiste România 
la Berna, Yasile Dumitreseu, membri ai ambasadei şi ai agenţiei eco
nomice. Un punct de atracţie pentru numerosul public participant l-a 
constituit taraful „Frunză verde“.

Această m anifestare românească are loc în cadrul expoziţiei cu 
vînzare „Pe firul Dunării“, la care participă ţările dunărene.

întrunirea Comitetului de decolonizare al O .N .U .
Comitetul de decolonizare al O.N.U. s-a întrunit miercuri într-o  

şedinţă specială în legătură cu executarea celor 3 africani de către 
autorităţile rhodesiene. Grupul ţărilor afro-asiatice, membre ale Co
m itetului, au prezentat un proiect de rezoluţie, în care se exprimă 
indignarea faţă de hotărîrea regim ului rasist de la Salisbury şi se 
cere Marii Britanii să ia măsurile necesare pentru a proteja poporul 
Zimbabwe. Grupul ţărilor afro-asia tice cere guvernului englez să ac
ţioneze în aşa fel, incit să se pună capăt acţiunilor represive ale re
gimului lui Ian Smith, căruia îi cad victim ă patrioţii rhodesieni.

N oi „epurări“ în Grecia
Guvernul m ilitar grec continuă 

activitatea de „epurare“ a organe
lor de stat. Agenţia France Presse 
relatează că presa ateniană a pu

blicat o listă cu alte 109 persoane 
concediate, cea mai mare parte 
funcţionari ai Băncii Naţionale şi 
ai Băncii Comerciale. Printre per
soanele demise se află poliţişti şi 
funcţionari ai M inisterului de Co
merţ.

Cu aceste noi demiteri, numărul 
persoanelor concediate în cadrul 
operaţiunii de „epurare“ a servi
ciilor publice se ridică la 1.200.

Ziua Republicii 
Socialiste România 

la Tîrgul internaţional 
de la Tripoli

La 6 martie la Tîrgul internaţio
nal de mostre de la Tripoli, Ia care 
ţara noastră participă anul acesta 
pentru a şasea oară consecutiv, a 
fost Ziua Republicii Socialiste Ro
mânia. Cu acest prilej, Silvian Pe- 
trescu, directorul pavilionului ro
mânesc, a oferit o recepţie la care 
au participat Ahmed Tunis H, mi-

D eclara ţiile
»

purtătoru lu i 
de cu v în t  
eg ip tean
CAIRO 7 (Agerpres). — Răs- 

punzînd unor întrebări puse de 
ziarişti cu prilejul conferinţei sale 
de presă săptămînale, purtătorul 
de cuvînt oficial al guvernului 
R.A.U., Hassan Zayat, a declarat 
că ţara sa continuă să urm ăreas
că soluţionarea pe cale paşnică a 
crizei din Orientul Apropiat, rela
tează agenţia M.E.N. „Nu nutrim  
ideea unui alt război, ceea ce 
preferăm este o soluţie paşnică. 
Dar dacă nu există decit o sin
gură alternativă şi anume expul
zarea cu forţa a trupelor izraelie- 
ne de pe teritoriile ocupate, acea
sta va fi necesară“ EI a dezmin
ţit, de asemenea, ştirile apărute 
în unele ziare potrivit cărora 
R.A.U. şi Iordania ar fi trimis re
prezentanţi la Nicosia pentru 
convorbiri cu Izraelül.

în trebat dacă recenta declara
ţie făcută de preşedintele Nasser 
cu prilejul manevrelor militare, 
privind eşuarea pînă în prezent 
a acţiunilor îndreptate în direcţia 
unei soluţionări paşnice a con
flictului, lasă să se înţeleagă că 
ele au fost abandonate de R.A.U., 
Zayat a răspuns : „Eforturile noa
stre în căutarea unei soluţii paş
nice au atins în momentul de faţă 
un stadiu critic. Insistenţa Izrae- 
lului în a nu îndeplini prevede
rile rezoluţiei Consiliului de Secu
ritate lasă speranţe foarte slabe 
pentru realizarea unei astfel de 
soluţii“. El a condamnat recenta 
hotărire a autorităţilor izraeliene 
de a nu mai considera inamice 
teritoriile arabe ocupate.

Purtătorul de cuvînt oficial a) 
guvernului R.A.U. a subliniat, pe 
de altă parte, că nu se are în ve
dere problema stabilirii relaţiilor 
diplomatice cu S.U.A., menţionînd 
că nu trebuie făcută nici o legă
tură între această problemă şi in
terviul acordat de preşedintele 
Nasser revistei americane „Look“.

nistrul economiei şi comerţului al 
Libiei, Ibrahim Bakbak, subsecre
tar de stat la M inisterul Economiei 
şi Comerţului, Ahmed Hasire, pre
şedintele Consiliului de administra
ţie al Tîrgului internaţional de la 
Tripoli, şi alte oficialităţi libiene. 
Au luat parte, de asemenea, amba
sadori Şi alţi membri ai corpului 
diplomatic acreditaţi la Tripoli.

NOTĂ

Un „Lincoln“ negru a oprit 
uşor în faţa unei vile, în stil 
colonial, din Detroit. Pentru 
şoferul automobilului, care a- 
parţinea companiei Ford, a- 
ceastă adresă îi era total necu
noscută. Pentru Simon Knud- 
sen, care a ieşit din vilă şi a 
urcat în automobil îi era com
plet necunoscută maşina în ca
re călătorea, deoarece persona
lităţile de la „General Motors“ 
al cărei vicepreşedinte era 
Knudsen, călătoresc de obicei 
in „Cadillac“. De astă-dată, el 
se îndrepta spre statul major al 
firmei Ford într-o maşină a 
acestei companii. Peste cîteva 
ore, însuşi Henry Ford II  a- 
nunţa ziariştilor uluitoarea şti
re că Knudsen — care a avut 
acces la toate secretele „Gene
ral Motors“ — a devenit pre
şedintele companiei Ford Mo
tors. în  cercurile de afaceri ale 
industriei de automobile acea
stă jtire a fost calificată drept 
„trădare“.

„VENDETTA“
O întîmplare asemănătoare 

s-a petrecut în anul 1921. A- 
tunci William Knudsen, tatăl 
lui Simon Knudsen, socotit un 
adevărat geniu de bătrînul 
Ford, s-a certat cu patronul şi 
a trecut la „General Motors 
Acolo a obţinut mari succese 
prin lansarea Chevroletului şi 
in curînd a devenit preşedinte 
al companiei, La acest post 
ţintea acum fiul său. Dar nu
mirea lui Edward Cole în a- 
ceastă funcţie este considerată 
drept principală cauză pentru 
care „jignit", Knudsen junior 
a trecui de astă-dată la Ford. 
înalţii funcţionari de la „Ge
neral Motors“ refuză să co
menteze acest incident, lăsînd 
pe seama funcţionarilor mă
runţi să facă tot felul de pro
nosticuri. Şi acestea sínt din 
cele mai diverse. Unii vorbesc, 
pe bună dreptate, despre con
sternarea de la „General Mo
tors“. Alţii prevăd că noul 
model Ford ce va fi lansat, va 
fi botezat,. „Vendetta“.

Principala sarcină a lui 
Knudsen constă în prezent în 
sporirea ponderei pe piaţă a 
automobilelor de preţ mediu, 
unde prioritatea o au Pontia- 
cul, Buickul şi Oldsmobile, 
produse de „General Motors“. 
Se pare că această sarcină nu 
este chiar atît de grea pentru 
el care are o veche experienţă 
şi un „atu“ de nepreţuit în a- 
ceastă luptă de concurenţă, de
oarece el ştie practic totul des
pre „General Motors“...

N. CREŢU

Mărturia unui fost 
membru al Mafiei, 
privind asasinarea 
preşedintelui 
Kennedy

MIAMI 7 (Agerpres). — Ziarul 
„Miami N ew s“ relatează că James 
Mays, martor într-un proces de a- 
sasinat al unui fost membru al Ma
fiei americane, a declarat că în ur

mă cu cinci ani i s-au oferit 25.000 
dolari pentru a participa la asasi
narea preşedintelui Kennedy. Po
trivit ziarului, Mays a afirmat că 
banii i-au fost oferiţi în 1963 de

I
Şase m iliarde — aceasta va fi populaţia pla
netei noastre la sfîrşitul secolului • XX. Aceste 
şase miliarde de oameni vor trebui să se h ră
nească. Va veni oare un timp cînd oamenii vor 
fi atît de numeroşi îneît nu vor avea cu ce să se 
hrănească şi ce să îmbrace ? Nu. Nici la sfîrşi
tul secolului nostru, nici în secolele următoare. 
Dezvoltarea ştiinţei va asigura omenirii hrana 
necesară.

Hrană pentru 6 miliarde de oameni
Sursele sínt numeroa

se, Deocamdată, aproa
pe două treimi din su
prafaţa tuturor continen
telor este ocupată de 
pămînfuri care nu ro
desc — pustiuri, gheţuri 
veşnice, munţi stîncoşi. 
Pădurile tropicale ră- 
mîn, de asemenea, neu
tilizate. tn proiectele 
viitorului intră trans
formarea pustiurilor. O- 
menirea va cuceri buca
tă cu bucată Sahara,

Takla-Makan, Kalaha
ri-Karakum.

Se va pătrunde în o- 
ceane. Pînă la sfîrşitul 
secolului nostru ver c- 
xista deja aşezări, 
plantaţii, cîmpuri expe
rimentale subacvatice 
şi peşti domesticiţi.

Fîşia de lingă coastă, 
piuă la 50 metri adînci- 
me, reprezintă o sursă 
pe care omenirea o uti
lizează acum prea puţin.

înainte se considera că 
algele pot, în cel mai 
bun caz, constitui o ma
terie primă secundară 
pentru industria uşoară. 
Pînă la sfîrşitul secolu
lui nostru, uriaşe fa
brici subm arine se vor o- 
cupa de prelucrarea a l
gelor. Nutreţul, pentru 
care cultivăm imense su
prafeţe insăm inţate, se 
va obţine aproape ex
clusiv din alge care re
prezintă o sursă m inuna
tă de proteine, celuloză 
şi vitamine. Tn plus, ele 
cresc repede şi dau re
colte de cîteva ori pe an. 
Fauna oceanelor este şi 
ea imensă. In prezent, 
ea este supusă unei 
exterm inări neplanifica
te, dar nu peste m ult 
timp viitoarele staţii 
submarine se vor ocupa 
de creşterea organizată 
a peştilor. Submarinele 
vor îm prăştia în anumi

te locuri hrană. Alte 
submarine vor feri peş
tii de duşmani, iar staţi
ile radar şi de televiziu
ne vor urmări drumul 
bancurilor de peşti. O 
dată cu cucerirea mă

rilor, planeta noastră va 
fi în stare să hrănească 
8 miliarde de oameni !

Dar asta nu este to
tul. Bazinele de apă 
dulce vor putea fi trans
formate în plantaţii de

Chlorella. A ceastă algă  
are proprietatea ca în  
condiţii prieln ice să se  
înm ulţească la fiecare  
20 de m inute. în  ce lu le 
le  ei se  acum ulează sub
stanţe valoroase — a-

proape 50 la sută din ma
sa uscată sínt proteine. 
Recent, la un banchet 
oferit la un institut ja 
ponez de cercetări ştiin
ţifice în domeniul fito- 
tehniei s-a servit o supă

care nu se deosebea ca 
gust de supele obişnui
te. Ea fusese însă prepa
rată  din proteină extra
să din chlorella.

Chimia urmează să-şi 
spună cuvîntul. De a lt

fel, încă în secolul tre
cut s-a indicat modali
tatea de sintetizare a 
grăsimilor. Acum, in
dustria chimică alimen
tară a ajuns atît de de
parte îneît poate sinte

tiza grăsimi, pe care 
nici cel mai m are cu
noscător în m aterie de 
mîncăruri nu le poate 
deosebi. Şi nu numai 
grăsimi, dar şi hidro
carburi, v ilam ine...

Chimia dispune şi de 
alte arme neutilizate, 
care pot mări şi varia 
recoltele vegetale. în 
institutele chimice se 
prelucrează hormoni ve
getali — substanţe care 
orientează reacţiile bio
chimice în plante. Cu a- 
semenea hormoni s-a 
reuşit să se acumuleze 
anum ite substanţe — 
de pildă proteine — 
în frunzele unor plan
te unde ele nu exis
tau pînă atunci. La 
sfîrşitul secolului nos
tru. îngrăşămintele sin
tetice de care dispunem

în prezent ni se vor pă
rea extrem de învechite. 
Vom avea atunci îngră
şăminte cu hormoni ve
getali şi vom putea o- 
rienta cantitatea şi com
ponenţa chimică a re
coltelor de pe ogoarele 
noaslre

Şi totuşi unii vor spu
ne că preferă o frip tu 
ră adevărată decit o su
pă de chlorella. Alţii 
consideră că în secolul 
al XXI-lea oamenii se 
vor hrăni cu pilule, iar 
ca urm are dinţii vor 
dispare treptat. Aceste 
concepţii sínt însă nai
ve în  condiţiile obişnui
te, omenirea va conti
nua să se hrănească ca 
şi pînă acum. Chimia 
va crea şi creează deja 
alimente sintetice care 
nu numai că imită per
fect pe cele naturale, 
dar le întrec chiar.

PERSPECTIVELE
ANULUI 2 0 0 0

unul din prietenii săi „care a fost 
P ncipalul trăgător în complotul 
contra lui K ennedy“. Acesta a pri
mit 30.000 de dolari înaintea asasi
natului de la Dallas şi 40.000 dolari 
după aceea,

„Miami News“ relatează că pro
curorul districtului Orleans, Jim  
Garrison, care întreprinde o an
chetă personală în legătură cu îm
prejurările asasinării fostului pre
şedinte Kennedy, s-a întîln it dumi
nica trecută la Miami cu James 
Mays, care i-a cerut 25.000 dolari 
pentru a-i pune la dispoziţie infor
m aţiile ce le deţine. Garrison a re
fuzat însă să plătească această su
mă. După cum se arată în relata
rea ziarului, Mays a declarat că a 
aflat de la prietenul său că o per
soană numită „Oswald“ i-a oferit 
acestuia 75.000 dolari pentru a-1 a- 
juta să-l ucidă pe Kennedy. Oswald 
a căutat atunci încă un „trăgător 
de acoperire", care urma să pri
mească 25.000 dolari.
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